
رییس ســازمان زندان ها گفت: بنیاد تعاون زندانیان به عنوان یک مؤسســه 
اقتصادی، بازوی توانمند ســازمان زندان ها برای تحقــق برنامه ها و اهداف و 
مأموریت های سازمان است. به گزارش ایسنا، غلامعلی محمدی رئیس سازمان 
زندان ها در  گردهمایی مدیران اســتانی و ستاد بنیاد تعاون  زندانیان با تأکید 
بر اینکه در دوره مدیریتی قبلی در حوزه توســعه اشتغال و افزایش دستمزد 
زندانیان گام های بلندی برداشته شد، مهم ترین ویژگی  دوره قبل که تا همین 
اواخر ادامه داشــت را تعامل حداکثری بین بنیاد تعاون زندانیان و ســازمان 

زندان ها دانست.
محمدی گفت: بنیاد تعاون زندانیان به  عنوان یک مؤسســه اقتصادی، بازوی 
توانمند سازمان زندان ها برای تحقق برنامه ها و اهداف و مأموریت های سازمان 
است. وی ادامه داد: یک وظیفه ســازمان زندان ها این است که مجری آرای 
صادره از سوی مراجع قضایی برای اجرای حکم حبس است. در وظیفه دوم، 
برای نگهداری بزهکاران لازم اســت اقدامات امنیتی و انتظامی انجام دهد و 
وظیفه بعدی سازمان که مهم ترین وظیفه محسوب می شود اصلاح و تربیت 

زندانیان است.

وی ادامه داد: زندان ها انبارداری نمی کنند، برای اصلاح و تربیت انســان های 
به خطا رفته اثــر می گذارند. رکن اساســی این وظیفه اصلاحــی و تربیتی، 
حرفه آموزی و اشــتغال اســت. رئیس ســازمان زندان ها گفت: قبــلًا بارها 
مشــاهده شــده که برخی وارد زندان شــدند امــا به  واســطه حرفه ای که 
آموختند و گواهی نامه گرفتند و مشــغول کار شدند،  به زندگی سعادتمندی 
رســیدند. این مصداق بارز بازاجتماعی شــدن زندانیان اســت. وظیفه مهم 
 ســازمان زندان ها از طریق بازوی پرتــوان آن یعنی بنیاد تعــاون زندانیان

 انجام می شود.
وی با تأکید بر اینکــه مدیران بنیاد تعاون زندانیان باید عامل سیاســت های 
راهبردی تعیین شده از سوی هیئت مدیره بنیاد تعاون زندانیان باشند، برخی 
رویکردهای جدید هیئت مدیره بنیاد تعاون زندانیان را برشمرد و گفت: ملاک 
ما برای پیشرفت در امور این است که خود را به ابزار مقررات مربوط به حوزه 
کاری خودمان مسلح کنیم. در آخرین اصلاحیه اساسنامه بنیاد تعاون زندانیان 
که در ســال های اخیر به کرات مورد اصلاحات قرار گرفته، این آمده که بنیاد 
تعاون زندانیان برای اشتغال و حرفه آموزی، ایجاد خدمات فرهنگی و ورزشی و 

رفاهی برای زندانیان، کمک به معیشت خانواده زندانیان و آزادسازی زندانیان، 
ایجاد شده است. این  موارد مهم ترین مأموریت ها و رسالت های تشکیل بنیاد 

تعاون زندانیان ذکر شده است.
وی یادآور شد: در ســال ۱۳۲۰ بنگاه تعاون، حرفه آموزی و صنایع زندانیان  
تأسیس شد که بعد از انقلاب نام آن تغییر کرد و تمام رسالتش همین است. این 
چارچوب اصلی است که برای بنیاد تعاون زندانیان دیده شده و اگر درآمدی هم 
از قبَِل سایر فعالیت های این بنگاه حاصل می شود باید در تحقق این مأموریت ها 

صرف شود.
رئیس ســازمان زندان ها در بخش دیگری از ســخنانش اظهــار کرد: برخی 
شرکت هایی در بنیاد تأســیس شــده اند که هیچ ارتباطی با مأموریت های 
اصلی بنیــاد ندارند. در بحث اشــتغال باید هــم کارآفرین ســود ببرد و هم 
بنیاد منتفع شود و هم اینکه زندانی ســود ببرد، اما الان گاهی دیده می شود 
که ســود فقط برای کارآفرین اســت. او پول اجاره و عوارض و مالیات و آب 
و بــرق و گاز نمی دهد و محصــولات خود را در بــازار به نرخ متعــارف بازار 
می فروشــد اما به زندانی دســتمزد متناســب را نمی دهــد و گاهی زندانی 

به اندازه کاری که انجام می دهد دســتمزد نمی گیرد. نباید این فرصت برای 
 کارآفرینان مهیا شــود که مزد پرداختی آن ها به انــدازه کاری که از زندانی 

می کشند نباشد.
وی تأکید کرد: دستمزد زندانیان در یکی دو سال اخیر افزایش یافته اما با رشد 
عرضه کالا و نرخ کالا هنوز فاصله دارد. از این رو متناسب ســازی پرداختی به 
زندانیان باید مورد توجه بنیاد تعاون زندانیان باشد. محمدی اظهار کرد: رویکرد 
جدید سازمان زندان ها که باید در بنیاد تعاون زندانیان هم محقق شود، توسعه 
اشتغال صنعتی محور است که پایدارترین نوع اشتغال است و بیشترین ظرفیت 

اشتغال زندانیان را دارد.
وی افزود: الان ۴۲ هزار زندانی شاغل داریم که در مقیاس زندانیان واجد شرایط 
کار، عدد مناسبی نیست؛ هرچند با رشد اشتغال مواجه شده ایم. محمدی در 
پایان گفت: برای رشد جهشی اشتغال ناگزیر هستیم به سمت توسعه اشتغال 
صنعتی محور حرکت کنیم تا هم زندانیان بیشتری را به خدمت بگیریم و هم 
دستمزد بیشتری به زندانیان شاغل بدهیم و هم پایداری اشتغال زندانیان را 

در پی خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران از ورود 
۵۰۰۰ اتوبوس نو تا ســال آینده به ناوگان حمل و نقل 

عمومی تهران خبر داد.
مهدی علیزاده در حاشیه مراســم آئین بهره برداری از 
ناوگان نوسازی شده اتوبوسرانی خط ۴۰۴ منطقه ۱۷ 
یعنی مسیر شهید فتحی - متروی میدان حر با حضور در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه بیش از ۱۰  سال بود که 
اتوبوس های سطح شهر تهران نوسازی نشده بودند و این 
عدم نوسازی در حوزه حمل و نقل موجب گلایه و ناراحتی 
شهروندان شده بود، گفت: به دلیل عدم نوسازی ناوگان 
بیش از یک دهه بود که حتی از کولرهای اتوبوس ها نیز 
در فصل گرما استفاده نمی شد و همه این موارد گلایه 

شهروندان را به همراه داشت.
وی با بیان اینکه در این دوره از مدیریت شهری و با تأکید 
شهردار تهران، نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی اعم از 
اتوبوسرانی در دستور کار قرار گرفت، افزود: انعقاد قرارداد 
۲۵۰۰ دســتگاه اتوبوس برقی با اعتبار ۲۰ هزار میلیارد 
تومان با شــرکت چینی و همچنین عقد قرارداد ساخت 
۲۵۰۰ دستگاه اتوبوس داخلی از جمله اقداماتی بوده که 
در این دوره از مدیریت شهری اجرا شده است. وی با بیان 
اینکه امید داریم که در ســال جاری و سال آینده حدود 
۵۰۰۰ دستگاه اتوبوس نو وارد ناوگان اتوبوسرانی پایتخت 
شود، افزود: از ۵۰۰۰ دستگاه اتوبوس اشاره شده ۳۰۰۰ 
دستگاه اتوبوس برقی هستند که از این میان ۲۵۰۰ دستگاه 
توسط شــرکت چینی و۵۰۰  دستگاه نیز توسط شرکت 

داخلی ساخته و وارد چرخه خدمت رسانی خواهد شد.
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران با تأکید 
بر اینکه نوسازی اتوبوس های پایتخت از سال۱۴۰۰ و 
با تأکید شهردار تهران آغاز شد و تاکنون ۹۵۰ دستگاه 
اتوبوس نوسازی شده اند، افزود: البته تعداد اتوبوس های 
مورد نیاز برای شهر تهران بالغ بر ۷۰۰۰ دستگاه است 
و با تأمین اتوبوس های جدید و طبق برنامه ریزی های 

صورت گرفته این اتوبوس ها به مناطق مختلف پایتخت 
تقســیم بندی  خواهند شــد و این روند می تواند مورد 

استقبال و رضایت شهروندان باشد.
وی در مــورد روند تولید اتوبوس توســط کارخانجات 
داخلی نیز بــا بیان اینکه بیش از ۱۰ ســال خط تولید 
اتوبوس های داخلی نیمه فعال و یا متوقف شد بود، افزود: 
البته تمهیداتی برای فعال کــردن این خطوط صورت 
گرفته و هم اکنون تولیدکنندگان داخلی اتوبوس ها را 

تهیه و به شرکت اتوبوسرانی تحویل می دهند.
علیزاده در مورد کاهش ســرفاصله رسیدن اتوبوس ها 
در خطوط عادی و بی آرتی نیز گفــت: در حال حاضر 
در اتوبوس های عادی بین ۳۰ تا ۴۰ دقیقه و در خطوط 
بی آرتی حدود ۵ دقیقه سرفاصله رسیدن اتوبوس هاست 
که با ورود اتوبوس های نو و جدید سرفاصله اتوبوس ها به 

ایستگاه ها کاهش پیدا خواهد کرد.
در ادامه رضا سیفی شــهردار منطقه ۱۷ نیز در مراسم 
واگذاری چند دستگاه اتوبوس توسط شرکت اتوبوسرانی 
به این منطقه با بیان اینکه ناوگان اتوبوســرانی یکی از 
قسمت های مهم خدمت رسانی به شهروندان محسوب 
می شود که در همین ارتباط امروز با ورود اتوبوس های 
جدید یکی از سه خط اتوبوسرانی منطقه ۱۷ نوسازی 
خواهد شد، گفت: در ادامه ســایر خطوط اتوبوسرانی 

منطقه ۱۷ نیز نوسازی خواهد شد.
وی با بیان اینکه اقدامات خوبی از سوی شهردار تهران 
جهت ورود واگن های مترو، اتوبوس های برقی، تاکسی 
و... صورت گرفته است و ورود این حجم از وسایل حمل 
و نقل عمومی می تواند تحول بزرگی را در ســطح شهر 
تهران ایجاد کند، گفت: منطقه ۱۷ به عنوان دارالشهدای 
پایتخت ان شاءالله امســال به برکت خون شهدا شاهد 
افتتاح و بهره برداری چندین پروژه بزرگ عمرانی خواهد 
بود که از آن جمله می توان به احداث پایانه جدید اتوبوس 

و تاکسی در منطقه ۱۷ اشاره کرد. 

رئیس کل دادگستری اســتان تهران گفت: آنچه در 
پرونده های قضایی با موضوع رمزارز مبرهن اســت، 
این است که ماهیت این پرونده ها نوعی کلاهبرداری 
اینترنتی است که بر اساس آن وجوه قابل توجهی از 
مردم در قالب رمزارز که در اغلب موارد بدون پشتوانه 
اســت، اخذ گردیده و جمع کثیری از شــهروندان 

مالباخته شده اند.
به گزارش ایسنا،علی القاصی رئیس کل دادگستری 
اســتان تهــران در نشســت بررســی پرونده های 
کثیرالشاکی در حوزه رمزارز با تاکید بر این گزاره که 
»ردیابی مالی« و »شناسایی اموال« اولین گام و اقدام 
در پرونده های جرایم اقتصادی است، گفت: در حوزه 
پرونده های مرتبط با سهام، بورس، شرکت ها و املاک 
مهم ترین اقدام که شالوده ســایر اقدامات و مراحل 
رسیدگی محسوب می شود، ردیابی مالی و شناسایی 
اموال است و این موضوع با توجه به جنس پرونده های 
مطروحه در خصوص رمزارز از اهمیــت ویژه ای در 

تعیین مجازات و میزان رد مال برخوردار است.
رئیس کل دادگستری استان تهران »ردیابی مالی« 
و »شناسایی اموال« را مســتلزم انجام کارشناسی و 
بررســی فرآیندهای مالی از بدو امر تا انتها دانست و 
گفت: با توجه به اینکه در پرونده های با موضوع جرایم 
اقتصادی، مرتکبین برای گم کردن رد وجوه بعضا از 
حســاب های بانکی اقوام، آشنایان و معتمدین خود 
استفاده می کنند لذا باید عملکرد مالی حساب های 
بانکی متهمان و مقربین آن ها مشخص شود تا ضمن 
شناسایی حساب های بانکی پوششــی و اجاره ای، 

ردیابی مالی محقق شود.
وی در ادامه ضمن تاکید بر ضــرورت تعیین میزان 
واقعی مطالبات شکات در پرونده های رمزارزی عنوان 
کرد: آنچه در پرونده های قضایی بــا موضوع رمزارز 
مبرهن است، این است که ماهیت این پرونده ها نوعی 

کلاهبرداری اینترنتی است که بر اساس آن وجوه قابل 
توجهی از مردم در قالب رمزارز که در اغلب موارد بدون 
پشتوانه است، اخذ گردیده و جمع کثیری از شهروندان 
مالباخته شده اند؛ لذا از بدو تشکیل پرونده آنچه دارای 
اهمیت است، ردیابی مالی و انجام کارشناسی از مبدا و 

مقصد وجوه است.
القاصی در ادامــه تصریح کرد: ضــرورت دارد تا در 
پرونده هــای قضایی با موضــوع رمزارز بررســی و 
مشخص شود که وجوه دریافت شده از مردم از طریق 
حســاب های بانکی سایر اشــخاص جا به جا نشده 
باشد که برای تحقق این امر می توان از ظرفیت مرکز 

اطلاعات مالی استفاده کرد.
رئیس کل دادگستری اســتان تهران همچنین بر 
ضرورت اســتفاده از تمامی ظرفیت هــای موجود 
برای جلب و اســترداد متهمان متواری پرونده های 
مرزارزی تاکید کرد و گفت: با توجه به اینکه جرایمی 
که در حوزه رمزارز صورت می گیرد، موضوعی بدیع 
محسوب می شود، لذا قاضی نمی تواند ادعا کند که 
در فرایند رســیدگی های قضایی بی نیاز از مشورت 
است و بر همین اســاس با حفظ استقلال قضایی بر 
مشورت با سایرین و همفکری در این نوع از پرونده ها 

تاکید می شود.
وی در بخش پایانی سخنان خود در واکنش به گزارش 
یکی از حاضرین در خصــوص احتمال کلاهبرداری 
از شهروندان از طریق کسب درآمد به صورت رمزارز 
با استفاده از یک بازی هشدار داد تا با توجه به منشأ 
نامعلوم و ناشــناس این بازی و فراگیر شــدن آن، 
شهروندان توجه لازم را داشــته باشند تا اولا طعمه 
اشخاص ســودجو و کلاهبرداران قرار نگیرند و ثانیا 
در ارائه دسترسی به این نرم افزار توجه کافی را داشته 
باشند که اطلاعات آن ها مورد دستبرد و سواستفاده 

قرار نگیرد.

معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان ســازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری با تاکید بر لزوم انجام کار بیشتر 
در حوزه های آبخیز مرزی و ســاحلی گفــت: یکی از 
 راهکارهــای مدیریــت منابــع، کنتــرل و مدیریت 

رواناب است.
حســن وحید با بیان اینکه یکی از عرصه هایی که باید 
خیلی از لحاظ آبخیزداری روی آن کار کنیم ، حوزه های 
مرزی و ساحلی اســت، اظهارکرد: با مسایل زیادی در 
اراضی ساحلی جنوب کشور از جمله چابهار و دشتیاری، 
استان بوشــهر، هرمزگان و خوزستان مواجه هستیم. 
در این محدوده وســیع در حوزه خلیج فارس و دریای 
عمان روان آب ایجاد شده پس از بارش به این دو پهنه 
آبی وارد و از دسترس خارج می شوند این در حالیست 
که این مناطق مشکل آب دارند. وی ادامه داد: یکی از 
راهکارهای مدیریت منابع، کنتــرل و مدیریت رواناب 
و فرسایش خاک و رســوب با اســتفاده از پروژه های 
آبخیزداری است. تاکنون نیز اقدامات آبخیزداری خوبی 

انجام شده است.
معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان ســازمان منابع 
طبیعی و آبخیــزداری در ادامه به تشــریح وضعیت 
حوزه های آبخیز مرزی و ساحلی پرداخت و توضیح داد: 
مجموع حوزه های آبخیز مرزی و ساحلی ۷۴ میلیون 
هکتار اســت که از این مقدار مجموع حوزه های آبخیز 
خلیج فارس و دریای عمان ۲۶ میلیون و ۶۱۹ هزار هکتار 
است. مساحت حوزه های آبخیز مرزی شرق ۱۴ میلیون 
۶۷۴ هزار هکتار و مرزی غرب ۱۵ میلیون و ۷۳۴ هزار 
هکتار ثبت شده است. وی اضافه کرد: مساحت حوزه های 
آبخیز ساحلی دریای خزر ۱۰ میلیون و  ۷۷۱هزار هکتار، 
اترک ۲ میلیون و ۶۷۰ هزار هکتار، ارس سه میلیون  و 
۹۸۰ هزار هکتار و مجموع حوزه های آبخیز دریای خزر 

۱۷ میلیون و ۴۲۲ هزار هکتار است.
وحید ضمن بیان اینکه مجمــوع مطالعات حوزه های 

آبخیز مرزی و ساحلی ۲۳ میلیون و ۱۰۳ هزار هکتار 
و مجموع اجــرای عملیات آبخیــزداری ۱۷ میلیون 
و ۶۲۹ هزار هکتار اســت دربــاره مطالعات و عملیات 
آبخیزداری انجام شده در هر یک از این حوزه ها گفت: 
تاکنون ۷ میلیون و ۴۵۰ هزار هکتــار از حوزه آبخیز 
ساحلی خلیج فارس مطالعه و آبخیزداری در ۵ میلیون 
و ۳۵۹ هزار هکتار انجام شده است. در حوزه های مرزی 
شرق ۳ میلیون و ۱۲۵ هزار هکتار مطالعه و ۲ میلیون 
و ۵۸۲ هزار هکتار عملیات آبخیزداری اجرا شده است. 
در حوزه های آبخیز غرب نیز ۵ میلیــون و ۵۳۴ هزار 
هکتار مطالعه و ۴ میلیون و ۶۲۶ هزار هکتار آبخیزداری 

عملیاتی شده است.
معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان ســازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری با بیان اینکه حوزه آبخیز دریای 
خزر شامل سه بخش می شود، تصریح کرد: مطالعات 
آبخیزداری ۴ میلیون و ۳۸۰ هزار هکتار از حوزه دریای 
خزر انجام و عملیات آبخیــزداری در ۳ میلیون و ۵۲۵ 
هزار هکتار از آن اجرا شده اســت. حوزه رود اترک که 
به دریای خزر می ریزد، ۹۲۶ هزار هکتار از آن مطالعه و 
در ۷۱۰ هزار هکتار از این حوزه آبخیزداری انجام شده 
است. رود ارس نیز دارای  یک میلیون و ۳۸۷ هزار هکتار 
حوزه آبخیز مطالعه شده است که در ۸۲۵ هزار هکتار آن 

آبخیزداری اجرا شده است.
وحید در پایان درباره برنامه سازمان منابع طبیعی برای 
افزایش عملیات آبخیزداری در حوزه های مرزی و ساحلی 
گفت: مجموع اعتبارات آبخیزداری کشور در سال جاری 
که شامل حوزه های سد، اترک، گلستان و... می شود، ۱.۶ 
هزار میلیارد تومان است علاوه بر  از آن بخشی از عملیات 
آبخیزداری از طریق مشارکت مردم و دستگاه ها محقق 
می شود و در حال تدوین دستورالعمل های آن هستیم. 
مشارکت در آبخیزداری از سال های قبل انجام می شده 

است ولی امسال افزایش می یابد.

۴۲ هزار زندانی شاغل داریم
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پرداخت وام ۳۶ درصد 
افزایش یافت
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پالایشگاه ها تصویب شد
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سرمقاله
بهره برداری 

از میادین مشترک

با بهره بــرداری از میادین 
مشــترک مــی تــوان به 
تامیــن بیشــتر انــرژی 
صنایع کــه درتابســتان 
نیز رشــد دارد، امیدوار باشیم. در تابستان تامین 
انرژی بخش تولید و صنعت اعــم از آب، برق، گاز 
و... با مشــکلاتی مواجه می شــود که تولید را به 
خطر می انــدازد. تامین انرژی بــه عنوان اصلی 
 ترین رکــن در رونــق خطوط تولیــد و صنعت
 اســت. از اقدامات کلیدی در زمینه رفع ناترازی 
مقطعی زمستان و جلوگیری از قطع گاز صنایع، 
گسترش برداشــت گاز از میادین مشترک گازی 

بوده است...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
کارشناس اقتصادی

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

ظرفیت صادرات 100 میلیون دلار اسباب بازی داریم

تعامل با »بریکس«
در حوزه صنایع خلاق

صنایع در فروردین ماه 9 هزار میلیارد تومان گاز مصرف کردند

افزایش تامین انرژی صنایع
صفحه۳

صفحه۲

ایجاد 2.۵ میلیون فرصت شغلی 
نرخ بیکاری در دولت سیزدهم ۱.2 درصد کاهش یافت

دبیر ســتاد فناوری های فرهنگی و نرم با اشاره به 
تعامل ایران با کشــورهای عضو بریکس در حوزه 
صنایع خلاق گفت: امسال برای اولین سال در فروم 
اقتصادی سن پترزبورگ مسئله صنایع خلاق مطرح 
شد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، مسعود حسنلو که به تازگی 
از سفر روسیه و شرکت در رویداد بریکس برگشته 
است در خصوص وضعیت صادرات در حوزه صنایع 
خلاق گفت: ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم 
در دور جدید فعالیت هایش برای مســاله صادرات 
اهمیت ویژه قائل شده است. صادرات حوزه صنایع 
خلاق با بقیه حــوزه ها متفاوت اســت و در حوزه 
صنایع خلاق عملا بدون بــازار صادراتی نمی توان 
به طراحی درستی رســید. وی ادامه داد: بازار ۷۰، 
۸۰ میلیونی کشور برای تولید محصول یا خدمات 
در حوزه صنایع خلاق بازار کوچکی است. البته این 
خاص کشور ما نیست و تمام دنیا با چنین مساله ای 
مواجه هستند غیر از چند کشور محدود مثل چین 
یا آمریکا؛ بنابراین، صرفا با نگاه به بازار داخلی، چرخ 
صنایع خلاق در یک کشور نمی چرخد. به همین 
دلیل مسئله صادرات جزو برنامه اصلی ستاد توسعه 
فناوری های فرهنگی و نرم قرار گرفت. به گفته دبیر 
ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم، کشورهایی 
مثل قطر، امارات، ازبکستان یا حتی فرانسه از مقاصد 
ما در بحث صادرات هســتند اما دو کشور عراق و 
روسیه را در حوزه صادرات با تمرکز بیشتری محل 
توجه داریم. حسنلو با اشاره به اینکه روسیه در حوزه 
صادرات یکی از مقاصد جدی ما است، افزود: روسیه 
از این جهت که کشور همسایه محسوب می شود و 
هم به دلیل اقتضائات خاص سیاسی و اجتماعی از 
ظرفیت تعاملاتی بالایی برخوردار است و در عین 
حال، استقبال و اقبال بالایی هم از سوی طرف های 

روسی برای صنایع خلاق...



اقتصاد2
ایران

وزیر صمت اعلام کرد:
 در برنامه هفتم رشــد صنعت 

۸.۵ درصد است
وزیر صنعت، معدن و تجــارت گفت: تنها راه 
تحول اقتصادی در کشور ایجاد صنعت دانش 
بنیان صــادرات محور می باشــد. به گزارش 
ایســنا، عباس علی آبادی در جلســه علنی 
مجلس شورای اســامی و در جریان بررسی 
نحوه اجرای قانون ســاماندهی بازار خودرو 
بیان کرد: بنده به عنوان کســی که دو سوم 
عمر خــود را در صحنه های مختلف کشــور 
و عرصه هــای پرچالــش و اداره بنگاه هــای 
بــزرگ گذرانده ام بــا تمام وجود بــاور دارم 
که تحول اقتصــادی تنها بــا صنعت دانش 
بنیان صــادرات محور محقق می شــود. این 
مهم در شــعارهای ۱۲ سال اخیر که از سوی 
 رهبری تعیین می شــود نیز بــه خوبی قابل 

دریافت است.
وی در ادامــه اظهــار کرد: در طی یکســال 
اخیر که بنــده با نظر رئیــس جمهور صادق 
القدر و نمایندگان مجلس شــورای اسامی 
مســئولیت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را برعهــده گرفتم بــا قطعیت بیشــتری به 
این باور رســیده ام که صنعــت دانش بنیان 
 صــادرات محور تنهــا راه تحــول اقتصادی 

در کشور است.
وزیر صنعــت، معــدن و تجــارت در ادامه 
تصریح کرد: عمــده درآمد دولــت از محل 
مالیــات پرداختــی صنعتگــران، اصناف و 
بازاریان و همچنین حقوق ورودی از ســوی 
تجار وارد کننــده و اکثــر درآمدهای ارزی 
نیز حاصل صادرات محصــولات تولیدی در 
بخش صنعت می باشــد. صنعت دانش بنیان 
صادرات محور تنها راه تحــول اقتصادی در 
کشور به شمار می رود. مهم ترین و موثرترین 
 اقــدام برای تحول در کشــور توجــه به این 

موضوع می باشد.
علی آبادی در ادامه خاطرنشان کرد: صنعت 
و تجارت دو بال ســیمرغ تحــول اقتصادی 
ایران به شــمار می رود و جدا کــردن این دو 
بال از یکدیگر منجر به ایجاد ناپایداری شده 
و به نوعی از یکدیگر جدایی ناپذیر هســتند. 
از نماینــدگان تقاضــا دارم در حفظ این دو 
بال در کنار یکدیگر کوشــا باشــند. صنعت 
دانش بنیان صادرات محور نیازمند اختیاراتی 
است که هم در عرصه داخلی و هم در عرصه 
بین المللی بایــد در اختیــار وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت قرار گیرد. انتــزاع برخی از 
اختیارات از این وزارتخانه منجر به آسیب به 
این حوزه شده است. برای تحقق اهداف پیش 
 بینی شــده در برنامه هفتم توسعه نیازمند 

انرژی هستیم.
علی آبادی در ادامه خاطرنشان کرد: در برنامه 
هفتم رشــد ۸.۵ درصد صنعت، ۱۳ درصدی 
معدن و ۲۳ درصدی صادرات غیرنفتی دیده 
شده است، اما تحقق آن نیازمند وجود انرژی 
اســت. در حدود ۱۰ الی ۱۲ مــاه اخیر نرخ 
تخصیص انرژی کاهــش پیدا کرده و این کار 
را سخت می کند. راه حل اصلی کاهش مصرف 
انرژی اتخاذ سیاســت های صحیح می باشد 
کــه وزارت صنعت، معدن و تجــارت در این 
مسیر گام برداشــته و ایجاد زیرساخت های 
برقی سازی وســائل نقلیه عمومی و واردات 
خودروهای برقی و ایجاد بســتر شارژ آنها در 
سطح شــهرها از جمله این اقدامات به شمار 

می رود.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت اضافه کرد: در 
حوزه ایجاد زیرســاخت های انــرژی بالغ بر 
۱۱ هزار مگاوات نیروگاه برق حرارتی سیکل 
ترکیبی و تجدیدپذیر در دســتور کار صنایع 
بزرگ قرار دارد. در حــوزه تامین آب صنایع 
نیز هفت میلیارد دلار سرمایه  گذاری توسط 
صنایع صورت گرفته و خطــوط انتقال آب و 
همچنین جمع آوری فاضاب ها و تصفیه آنها 
برای اســتفاده از آن در صنایع در دستور کار 
قرار گرفته است. برای کاهش مصرف سوخت 
خودروهای ساخت داخلی نیز اقداماتی انجام 
شده و در خصوص کاهش مصرف انرژی لوازم 

خانگی گام های لازم برداشته شده است.
علی آبادی گفت: حل ناتــرازی تامین ارز در 
داخل کشور با توجه به صادرات موثر می شود. 
باید بــا پرداخت یارانــه صــادرات از صادر 
کنندگان حمایت شود. یکی دیگر از مهم ترین 
بخش های صادرات، صــادرات خدمات فنی 
مهندسی به سایر کشورها است که هم ارزش 
افزوده بالایی داشته و هم برای نخبگان کشور 

اشتغال آفرینی می کند.

اخبار

وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اعام اینکه در 
دولت سیزدهم بیش از ۲ و 
نیم میلیون فرصت شغلی 
در کشور توسط دستگاه ها 
ایجاد شده است، گفت: با توجه به افزایش جمعیت 
فعال کشــور، نرخ بیکاری کاهــش ۱.۲ درصدی 
داشته و در طول چند دهه اخیر برای نخستین بار 

به کانال ۸ رسید.
به گزارش ایرنا، ســید صولت مرتضــوی صبح در 
نشست خبری مشترک با سخنگوی دولت با وزیر 
بهداشت که در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد، 
درباره اقدامات دولت سیزدهم در حوزه رفاه اظهار 
کرد: کارهای بسیار مطلوبی در دولت سیزدهم انجام 

شده و مدال افتخارات دولت تبیین خواهد شد.
وی افزود: بدهی های انباشــته ای به داروخانه ها و 
مراکز درمانی وجود داشت و با تاکید رئیس جمهور 
شهید ۲۰ همت از بدهی تامین اجتماعی در قالب 
اوراق پرداخت شد و ۲۰ همت تبدیل به نقدینگی 
شدند. برای نخستین بار است که در طول چند دهه 
گذشته قادر هستیم کل بدهی تامین اجتماعی به 

مراکز درمانی و داروخانه ها پرداخت کنیم.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی افــزود: در دولت 
سیزدهم بیش از ۲ و نیم میلیون فرصت شغلی در کل 
کشور توسط دستگاه های اجرایی ایجاد شده است و 
با توجه به افزایش جمعیت فعال کشور نرخ بیکاری 
کاهش ۱.۲ درصدی داشته است. در طول چند دهه 
اخیر برای نخستین بار است که نرخ بیکاری به کانال ۸ 

رسیده و پایین تر از آن نیز خواهد آمد.
مرتضوی گفت: کاهش ۲.۴ درصدی نرخ بیکاری 
از جمعیت فارغ التحصیان آموزش عالی از ابتدای 
دولت سیزدهم تا کنون، اباغ و توزیع ۲۸۰ همت 
تســهیات اشــتغال زایی در بخش های مختلف 
صنعت، تولید و خدمات در جهت پایداری اشتغال 
روستایی و مشاغل خانگی، رشد ۴ برابری پرداخت 
تســهیات قرض الحســنه، پرداخت ۱۱۵ هزار 
تسهیات مشــاغل خانگی از دیگر اقدامات دولت 
ســیزدهم بود. صدور آنی مجوز برای بیش از ۹۵ 
درصد از رشته های مشاغل خانگی برای نخستین 

بار در دولت سیزدهم رخ داد.
وی درباره اقدامات در حوزه رفاه و تامین اجتماعی 
بیان کرد: زمانی که صحبت از ابر بدهکاران بانکی 
در افکار و رســانه ها بود خیلی ها فکر می کردند ابر 
بدهکاران بانکی لابد افراد بخش خصوصی هستند، 
اما با کمال تاسف باید بگویم بزرگ ترین ابر بدهکار 

بانکی ســازمان تامین اجتماعی بود؛ چرا که منابع 
و مصارف آن کفاف خرج این ســازمان را نمی داد. 
خوشبختانه با دستور رئیس جمهور شهید اکنون 
بالغ بر ۲۰۰ همت مطالبات صندوق های مختلف از 

جمله صندوق تامین اجتماعی پرداخت شد.
وزیر کار افزود: تدوین لوایــح اصاح نظام بیمه ای 
و نهاد تنظیم گر پیرو اباغ سیاست های کلی نظام 
سامت، ارائه بســته غذایی و بهداشتی ۶۰۰ هزار 
تومانی به مادران دارای کودک شــیرخوار و باردار 
در ســه دهک درآمدی، ارائه ســبد غذایی رایگان 
به بیش از ۱۳۶ هزار کودک مبتا به سوءتغذیه در 
هفت دهک اول درآمدی طی هفت مرحله از جمله 

کارهایی بود که در حوزه رفاه انجام شد.

دغدغه شهید رئیســی بحث معیشت 
مردم بود

مرتضوی تصریح کرد: یکــی از دغدغه های آقای 
رئیسی بحث معیشت مردم بود. از آغاز به کار خود 
در وزارت تعاون رئیس جمهور دستور اجرایی شدن 
طرح کالابرگ الکترونیکی را مطرح کرد. در طرح 
»فجرانه« کالابرگ الکترونیکی به مناســبت دهه 
فجر در مدت سه ماه متوالی تقریباً ۶۰ میلیون نفر 
جمعیت و ۲۰ میلیون خانوار بدون مشــکل تحت 
پوش کالابرگ الکترونیکی قــرار گرفتند و بدون 
هیچ گونه صف و مزاحمت بــرای مردم این مراحل 

اجرایی شد.
وی خاطرنشان ساخت: طراحی و اجرای طرح بیمه 
فراگیر خانواده ایرانی در قالب طرح هایی نظیر بیمه 
دانشجویان، زنان خانه دار و دختران انجام شد که 

معادل عملکرد ۶ سال گذشته است. این امر منجر 
به افزوده شده ۲ و نیم میلیون قرارداد بیمه جدید 

در دولت شده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: توسعه کمی 
و کیفی خدمــات درمانی در قالب توســعه مراکز 
درمان مستقیم در مناطق کمتر برخوردار، پوشش 
بیمه ای ۱۹۶ قلم داروی جدید، ارائه کلیه خدمات 
درمانــی بیماری های خاص در بخش بســتری و 
ســرپایی با تعرفه دولتی رایگان، طراحی و اجرای 
۱۳۳ پــروژه درمانی و رفاهی بــا زیربنای بیش از 
۹۰۰ هزار متر مربع با بودجه ای نزدیک به ۱۰ هزار 
میلیارد تومان، نقش آفرینی موثر در راستای تعالی 
جمعیت و فرزندآوری از طریق تحت پوشــش قرار 
دادن خدمات تخصصی نابــاروری، اعطای مزایای 
عائله مندی به افــراد دارای فرزند، پرداخت ماهانه 
دســتمزد غرامت ایام بارداری، افزایش تقریباً ۶۳ 
درصدی حقوق بازنشســتگان در دولت سیزدهم، 
افزایش ۳ برابری مبلغ تســهیات به بازنشستگان 
صندوق کشوری، افزایش ۶۳ درصدی مستمری، 
مستمری بگیران روستاییان و عشایر و کشاورزان، 
افزایش ضریب پوشــش بیمه های اجتماعی از ۷۲ 
درصد به ۷۵ درصد از اقدامات دولت ســیزدهم در 

حوزه بهداشت و درمان است.
مرتضوی بیان کرد: در حوزه اقتصادی بزرگ ترین 
تامین مالی فرابورس برای احیای شرکت صبا فولاد 
خلیج فارس به مبلغ ۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان، 
اصاح اساسی صندوق های بازنشستگی، خروج ۲۶ 
شرکت تابعه از فهرست شرکت های زیان ده صورت 

گرفته است.

رشــد ۳.۵ درصدی تعاونی ها در دولت 
سیزدهم

وی درباره اقدامات در حــوزه حمایت از مددجویان 
بهزیســتی، گفت: در طول دولت سیزدهم بیش از 
۴۷ هزار و ۲۷۸ مسکن به مددجویان تحت پوشش 
بهزیستی تحویل داده شد. ایجاد اشتغال پایدار برای 
۸۵ هزار و ۶۹۶ نفر از مددجویان تحت پوشش سازمان 
بهزیســتی، افزایش تقریباً ۱۸۰ درصد مســتمری 
مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی نسبت به 
دولت قبل از اقدامات این دولت بود و همچنین باید 
تاکید کنم تا پایان ۱۴۰۲ هیچ متقاضی مستمری بگیر 

پشت نوبتی در سازمان بهزیستی نداشتیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به رشد ۳.۵ درصدی 
تعاونی ها در دولت سیزدهم، کاهش مدت زمان ثبت 
و راه اندازی تعاونی از ۴۵ روز به کمتر از ۱۰ روز، رشد 
۱۰۰ درصدی تعاونی های دانش بنیان، راه اندازی 
۲۵ مرکز نوآوری توســعه تعاونی های دانش بنیان، 
صادرات ۳.۱۹ میلیارد دلاری شرکت های تعاونی، 
رشــد ۱۴ درصدی صادرات تعاونی ها، رشد ۱۵۰ 
درصدی تسهیات از سوی بانک توسعه تعاون اشاره 
کرد. مرتضوی در تشریح اقدامات دولت سیزدهم در 
حوزه فنی و حرفه ای اظهار داشت: در این بخش رشد 
۳۲ درصدی ارائه آموزش های فنی و حرفه ای اتفاق 
افتاده که سالانه بیش از ۲ میلیون نفر دوره آموزش 

را شامل می شود.

۱۰۰ همــت از ســرمایه صندوق های 
بازنشستگی آزاد شد

وی کاهش مدت زمان صدور مجوز پروانه تاسیس 
فنی و حرفه ای از هشت ماه به یک روز، رشد ۳۰۰ 
درصدی مراکز کارآموزی مهارتی جوار کارگاهی با 
راه اندازی ۲ هزار و ۴۸۵ کارگاه با مشــارکت فعال 
به اندازی ۲ هزار و ۴۵۸ کارگاه با مشــارکت فعال 
صنایع و حرف، رشد ۱۰ برابری صدور مجوز تاسیس 
آموزشــگاه های آزاد فنی و حرفه ای از جمله دیگر 

اقدامات دولت سیزدهم اعام کرد.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفــت: یکی از 
مشکات مهم صندوق های ما عدم پایداری آنها بود. 
خوشبختانه نسبت پشتیبانی ما در صندوق تامین 
اجتماعی و صندوق بیمه اجتماعی روســتائیان و 
عشایر افزایش پیدا کرد. نکته دیگر که باید بگویم 
در طول همیــن مدت کوتاه بیــش از ۱۰۰ همت 
از ســرمایه صندوق ها به شــکل های مختلف که 
در تصرف دیگــران بود با همراهی دســتگاه ها به 
صندوق ها برگشــتند. بر اســاس گزارش مجامع 
جهانی نزدیک به ۶ و نیــم میلیون نفر از فقر نجات 

پیدا کردند.

نرخ بیکاری در دولت سیزدهم ۱.۲ درصد کاهش یافت

ایجاد ۲.۵ میلیون فرصت شغلی 

“ریال دیجیتال" عملیاتی شد
مشتریان شــبکه بانکی از تیرماه ۱۴۰۳ می 
توانند بدون اســتفاده از پول های کاغذی یا 
کارت های بانکی به سادگی از طریق کیف پول 
ریال دیجیتال و تنها با اسکن بارکد تولید شده 
توســط نرم افزارهای ارائه شده، با شیوه های 

نوین خریدهای خود را انجام دهند.
با اقدامات بانک مرکزی و توسعه فاز آزمایشی 
خدمت جدید و عملیاتی شده " ریال دیجیتال 
" در جزیره کیش، مشــتریان شبکه بانکی از 
تیرماه ۱۴۰۳ می توانند بدون استفاده از پول 
های کاغذی یا کارت های بانکی به سادگی از 
طریق کیف پول ریال دیجیتال و تنها با اسکن 
بارکد تولید شده توســط نرم افزارهای ارائه 
شده، با شــیوه های نوین خریدهای خود را 
انجام داده و یا نســبت به انتقال وجه به کیف 

پول سایر مشتریان اقدام کنند.
طبق اعام بانک مرکــزی، بعد از طی مراحل 
مطالعاتی اولیه، طراحی پروژه ریال دیجیتال 
از ســال ۱۴۰۰ و پس از اخذ مجوزهای لازم 
از شورای پول و اعتبار در دســتور کار بانک 
مرکزی قــرار گرفــت و متعاقباً اجــرای فاز 
پیش آزمایشــی از ابتدای ســال ۱۴۰۱ آغاز 
گردید که پس از بررسی دســتاوردهای فاز 
پیش آزمایشی، فاز آزمایشی محدود این پروژه 
از خرداد ماه ۱۴۰۲ آغاز شد. با توجه به برنامه 
ریزی های انجام شده، با مشارکت فعال شبکه 
بانکی، و همکاری های لازم در شبکه پرداخت 
کشور، از تیرماه ســال ۱۴۰۳ با مشارکت دو 
بانک ملت و تجارت پروژه یادشده وارد مرحله 
گسترده فاز آزمایشــی با امکان بهره برداری 

عمومی خواهد شد. 
در این مرحله که مقرر است بصورت مشخص 
از محدوده جغرافیایی جزیره کیش آغاز گردد، 
مشتریان شبکه بانکی و گردشگران این امکان 
را خواهند داشــت تا با اســتفاده از این ابزار 
پرداخت جدید، نسبت به پرداخت هزینه های 

خرید کالا و خدمات اقدام کنند.
در یک تعریف ســاده و کلی، ریال دیجیتال 
مشــابه با اســکناس، تعهد بانک مرکزی به 
شکل الکترونیکی اســت که می تواند جهت 
انجام پرداخت های عمومی مورد اســتفاده 
قرارگیرد. ریال دیجیتال برخاف سایر انواع 
پول الکترونیک رایج در کشــور که از طریق 
حساب های بانکی و ابزارهای پرداخت متداول 
همچون کارت بانکی مورد اســتفاده قرار می 
گیرد، نیاز به تســویه بین بانکی برای انتقال 
وجوه بین خریدار و فروشــنده نداشــته و به 
محض انجام عملیات خریــد وجوه دریافتی 
آن در اختیار فروشنده قرارگرفته و قابل بهره 

برداری می باشد.

اصلاح نرخ خوراک پالایشگاهها 
تصویب شد

معاون وزیر نفت اعام کرد: در جلســه اخیر 
هیات دولــت، چالش های موجــود در نرخ 
خوراک پالایشــگاه ها برطرف و اصاح آن به 

تصویب رسید.
هفته گذشته سه اصاح عمده در دستورالعمل 
نرخ خوراک پالایشگاه ها مورد بحث و تفاهم 
قــرار گرفت که ایــن اصاحات بــه  اختصار 
عبارت انــد از: ۱. زمان اجرای دســتورالعمل 
جدید که قباً تاریخ اجرای آن از ابتدای سال 
در نظر گرفته شــده بود به همان تاریخ اباغ 
تغییر یافت؛ بنابراین مقرر شــد تا محاسبات 
مدنظر از ابتــدای ســال تــا ۲۳ بهمن ماه 
 ســال گذشــته طبق دســتورالعمل ۱۴۰۱

 انجام شود.
۲. میزان عدم النفع شرکت های پالایشی ناشی 
از برنامه تولید اباغی از ســوی شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی که با توجه 
به شرایط ویژه کشور و کاهش ناترازی بنزین 
تدوین شــده اســت و به همین دلیل امکان 
به کارگیری حداکثر ظرفیت تولید محصولات 
با کیفیت بالاتر را از پالایشگاه ها سلب می کند، 
محاسبه و در حساب شــرکت های پالایشی 
منظور شــود. ۳. همچنین مقرر شد تا تسویه 
بدهی های دولــت به پالایشــگاه ها از محل 

تخصیص خوراک آنها انجام شود.
در ادامه این پیگیری ها نیز فعالان بازار از هفته 
گذشته در انتظار تصمیم نهایی این اصاحیه 
بودند که هوشنگ فاحتیان، معاون وزیر نفت  
اعام کرد: در جلسه روز یکشنبه هیات دولت، 
مشکات موجود در نرخ خوراک پالایشگاه ها 
برطرف و اصاح آن به تصویب رسید. وی در 
پایان گفت: جزییات تصمیمات اتخاذ شــده 

اطاع رسانی خواهد شد.

اخبار
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تســهیات پرداختی بانک ها طی ۲ ماهه ابتدای 
ســال ۱۴۰۳ مبلغ ۷،۲۱۹.۶ هزار میلیارد ریال 
است که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 
۱،۹۱۷.۳ هزار میلیارد ریال )معادل ۳۶.۲ درصد( 
افزایش داشته است. به گزارش روابط عمومی بانک 
مرکزی، طی دو ماهه ابتدایی سال جاری، از کل 
تسهیات پرداختی، مبلغ ۵،۷۲۵.۰ هزار میلیارد 
ریال معادل ۷۹.۳ درصد به صاحبان کسب و کار 
)حقوقی و غیرحقوقی( و ۱،۴۹۴.۶ هزار میلیارد 
ریال معادل ۲۰.۷ درصد به مصرف کنندگان نهایی 

)خانوار( تعلق گرفته است.
لازم به توضیح است، تسهیات پرداختی ۲ ماهه 
ابتدای سال ۱۴۰۲ مبلغ ۵،۱۵۱.۹ هزار میلیارد 
ریال بوده اســت که با در نظــر گرفتن تعدیات 
صورت پذیرفته توســط شــبکه بانکی به مبلغ 

۵،۳۰۲.۳ هزار میلیارد ریال افزایش یافته است.
ســهم تســهیات پرداختی در قالب سرمایه در 

گردش در کلیه بخش های اقتصادی طی ۲ ماهه 
ســال ۱۴۰۳ مبلغ ۴،۳۹۲.۷ هزار میلیارد ریال 
معادل ۷۶.۷ درصــد کل تســهیات پرداختی 
به صاحبان کســب و کار اســت. همچنین سهم 
تسهیات پرداختی در قالب خرید کالای شخصی 
توسط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۵۹۳.۵ 
هزار میلیارد ریــال معــادل ۳۹.۷ درصد از کل 
تســهیات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی 

)خانوار( است.
سهم تسهیات پرداختی بابت تأمین سرمایه در 
گردش بخش صنعت و معــدن در ۲ ماهه ابتدای 
ســال ۱۴۰۳ معادل ۱،۸۷۴.۴ هزار میلیارد ریال 
بوده اســت که حاکی از تخصیص ۴۲.۷ درصد از 
منابع تخصیص یافته به ســرمایه درگردش کلیه 
بخش های اقتصادی )مبلغ ۴،۳۹۲.۷ هزار میلیارد 
ریال( است. ماحظه می شــود از ۲،۱۲۴.۲ هزار 
میلیارد ریال تسهیات پرداختی در بخش صنعت 

و معدن معادل ۸۸.۲ درصد آن )مبلغ ۱،۸۷۴.۴ 
هزار میلیارد ریال( در تأمین ســرمایه در گردش 
پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی 
به تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در 

سال ۱۴۰۳ است.
از کل تســهیات پرداختی در دوره یاد شــده، 
مبلغ ۱،۷۰۷.۴ هزار میلیــارد ریال معادل ۲۳.۶ 
درصد به صــورت تســهیات خرد اعطا شــده 
اســت. همچنین مبلغ ۸۵.۰ هزار میلیارد ریال 
نیز در قالب کارت های اعتبــاری انجام پذیرفته 
اســت، که با احتســاب این مبلغ، کل تسهیات 
پرداختی خرد )کمتر از ســه میلیــارد ریال( به 
مبلغ ۱،۷۹۲.۴ هزار میلیــارد ریال معادل ۲۴.۵ 
درصد کل تسهیات پرداختی را شامل می شود. 
شــایان ذکر اســت با توجه به اینکه تســهیات 
پرداختی در قالــب کارت های اعتبــاری نیز در 
بخش خانوار پرداخت شده اســت، با این اوصاف 

ســهم بخش خانوار از ۲۰.۷ درصــد در جدول 
  -۱، به ۲۱.۶ درصــد کل تســهیات پرداختی 

افزایش می یابد.
شایان ذکر است که همچنان باید در تداوم مسیر 
جاری، ماحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در 
نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل 
تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. 
بر این اساس ضروری است به افزایش توان مالی 
بانک ها از طریق افزایش ســرمایه و بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها، کاهش تســهیات غیرجاری 
و بازگرداندن آنها به مســیر صحیــح اعتباردهی 
بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تأمین سرمایه 
در گردش تولیدی، پرهیز از فشــارهای مضاعف 
بر دارایــی بانک ها و ترغیــب بنگاه های تولیدی 
به ســمت بازار ســرمایه به عنوان یک ابزار مهم 
درتامین مالی طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه 

ویژه ای کرد.

ســخنگوی دولت گفت: یارانه نقــدی در دولت آقای 
رئیسی ۹ برابر شد. علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت 
در نشست خبری که با حضور مرتضوی وزیر کار و رفاه 
اجتماعی و بهرام عین اللهی وضعیت بهداشت درمان 
آموزش پزشکی، برگزار شد، گفت: از امروز طی سلسله 
نشست های خبری به غیر از روزهای تعطیل، حوزه های 
عملکرد کمتر از سه سال دولت را در خدمت همکاران 
عزیزان مردم به صورت گزارشی از دولت خدمت شهید 

آیت الله رئیسی، ارائه می کنیم.
سخنگوی دولت گفت: در حوزه اشتغال نیز باید بگویم 
جلســات قابل توجهی با حضور شخص رئیس جمهور 
شهید برگزار می شد که نشان از اهمیت ایشان برای حوزه 
سامت و نیز اشتغال و رفاه مردم بود. به گونه ای که یارانه 

نقدی در دولت آقای رئیسی ۹ برابر شد.
بهادری جهرمی گفت: نرخ بیــکاری دولت دو درصد 
کاهش یافته است که بر اساس وعده ای بود که رئیس 
جمهور شــهید داده بودند. از طرفــی در ابتدای دولت 
شرایط تورم به شــدت وخیمی داشتیم که گریبانگیر 
دولت شــده بود که معمــولاً در این شــرایط تورمی 

ضریب جینــی باید افزایــش یابد اما برخــاف روال 
همیشگی در شــرایط تورمی، ضریب جینی در دولت 
آقای رئیســی کاهش یافت و از حــدود ۰٫۴ درصد به 
 ۰٫۳۸ کاهش یافت که موجب کاهش فاصله طبقاتی 

در کشور شد.
وی ادامه داد: در خصوص مدیریت شرکت هایی که دولت 
امانت دار مستقیم و غیر مستقیم اداره آن ها است، حرکت 
به سمت ساماندهی و واگذاری مدیریت برای استفاده از 
ظرفیت های مردمی و نظامات برای افزایش بهره وری و 
نظارت بر آن ها، موجب افزایش ضریب بهره وری در کان 

عملکرد شرکت ها شد.
سخنگوی دولت اظهار کرد: همچنین اصاح نظاماتی 
از جمله ریخت و پاش های متعددی که وجود داشت، 
اصل مصوبه ای بود که به منظور ساماندهی پرداخت ها 
در شرکت های دولتی و حتی شبه دولتی، تحت نظارت 
صندوق های با واســطه مدیریت دولت تصویب و اباغ 
شد که ان شاءالله شاهد افزایش هرچه بیشتر عدالت در 
پرداخت حقوق ها و جلوگیری از فیش ها و حقوق های 

نجوم می شود.

عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی از تزریق ۶۰ 
میلیون دلار از منابع صندوق توســعه ملی به بازار 
سرمایه خبر داد و گفت: فردا )سه شنبه ۲۹ خرداد( 
۸۰۰ میلیارد تومان رونق بازار ســرمایه به جهت 

تزریق می شود.
ســید علیرضا میرمحمد صادقی عضو هیأت عامل 
صندوق توســعه ملی با اعام اینکــه طبق قانون 
باید معادل ریالی ۵۱۰ میلیون دلار از منابع ارزی 
صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار بورس 
تزریق شود، گفت: از این میزان تاکنون حدود ۴۵۰ 
میلیون دلار به بازار سرمایه تزریق شده و حدود ۶۰ 
میلیون دلار باقی مانده که این ۶۰ میلیون دلار نیز 

طی سه مرحله وارد بورس می شود.
بر اساس اعام ســازمان بورس و اوراق بهادار، وی 
ادامه داد: در نخستین مرحله مقرر شد ۲۰ میلیون 
دلار با نرخ )ETS( از منابع صندوق توســعه ملی 
یعنی تقریباً ۸۰۰ میلیارد تومان تا روز سه شنبه به 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه واریز شود و صندوق 
بتواند به وظایف قانونی خود در قبال حمایت از بازار 

سرمایه و ســهام داران بورس عمل کند. میرمحمد 
صادقی تصریح کرد: بی شک بورس یکی از بهترین 
و سودآورترین بازارها برای سرمایه گذاری است و 
صندوق توسعه ملی به عنوان یکی از سرمایه گذاران 
و ســهامداران تأثیرگذار در بازار ســرمایه تاش 
می کند با همکاری سازمان بورس از طریق تزریق 
منابع به صندوق تثبیــت بازار از این بــازار مالی 
حمایت کند تا بــورس بتواند هر چه ســریع تر با 
 اصاح مســیر به روند ســوددهی و مســیر اصلی 

خود بازگردد.
عضو هیأت عامل صندوق توســعه ملی، دورنمای 
بورس را روشن و رو به رشد توصیف کرد و افزود: با 
توجه به دیدگاه های نامزدهای ریاست جمهوری و 
برنامه هایی که برای رونق بخشیدن به بازار سرمایه 
مطرح کرده اند به نظر می رســد بازار ســرمایه در 
روزهای آینده بــا انتخاب رئیــس جمهور بعدی 
به ثبات برســد و صرف نظر از اینکه چه کسی در 
انتخابات پیروز خواهد شــد بورس روند رو به رشد 

خود را پی خواهد گرفت.

افزایشتسهیلاتپرداختیبانکها

بهادری جهرمی: 

یارانهنقدیدردولتشهیدرییسی۹برابرشد
عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی خبر داد
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3 بازار

به گفته رئیس اتحادیه صنف دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان 
خودروی تهران از 15 خــرداد تاکنون قیمت ها در این بازار ســیر 
ریزشــی گرفتــه و اکنون قیمــت انــواع خودروهــای خارجی با 
 کاهش 35 درصــدی و خودروهای داخلی بــا کاهش 25درصدی 

مواجه است.
اسد کرمی، رئیس اتحادیه صنف دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان 
خودروی تهران در تشــریح آخرین وضعیت بازار خودروی کشور از 
افت چشمگیر قیمت ها خبر داد و گفت: کاهش قیمت دلار به کاهش 
قیمت خودرو در بازار انجامیده و این شرایط اوضاع ناخوشایندی را 
برای نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو رقم زده است. وی افزود: 
از 15 خرداد تاکنون قیمت ها ســیر ریزشــی گرفته است و اکنون 

با کاهش 35درصــدی قیمت انواع خودروهــای خارجی و کاهش 
25درصدی خودروهای داخلی مواجه هستیم.

کرمی در ادامه ارزیابی خود را از تاثیر واردات خودرو در بازار تشریح 
کرد و گفت: بازار همچنان راکد است و اقدام دولت به واردات خودرو 
و فراهم آمدن امکان ثبت نام برای خودروهای وارداتی به این دلیل که 
در شمار محدود صورت گرفته است، نتوانست آنچنان که باید تغییر 
مطلوبی در بازار ایجاد کند؛ زیرا بازار خودرو برای متعادل شدن نیاز 

به عرضه گسترده تری دارد.
وی افزود: همچنیــن واردات نباید تنها به افــراد حقیقی و حقوقی 
خاص محدود شود، اگر شمار بیشــتر و متنوع تری از مردم بتوانند 
به خودروهای وارداتی دسترسی داشته باشــند بازار متعادل تری 

خواهیم داشت و این تعداد پاسخگوی تقاضایی که برای خودرو در 
کشور وجود دارد نیست. رئیس اتحادیه صنف دارندگان نمایشگاه ها 
و فروشندگان خودروی تهران همچنین تصریح کرد: واردکنندگان 
بدون نظارت وزارت صمت حواله خودروهای وارداتی را با هر قیمتی 
که می خواهند معامله می کنند و این امــر نیز به نوبه خود بازار را به 

طور منفی متاثر می کند.
کرمی در مورد قیمت خودروهای چینی هم گفت: متاسفانه خاطره 
حادثه جاده قم که در مورد یکی از محصولات مدیران خودرو اتفاق 
افتاده بود و به کاهش قیمت این خودروها انجامیده بود مشمول مرور 
زمان شده و کاهش قیمت این خودروها تداوم نداشته و مردم خیلی 

زود این اتفاق را فراموش کردند.

در تهران خانه هــای در بافت فرســوده و منازل شــخصی به انبار 
بدل شده اند تا هم فروشــندگان انواع لوازم خانگی و سایر کالاها از 
گرفتاری های مالیاتی رهایی پیدا کــرده و هم این منازل که تحت 
نظارت اتحادیه ها و ســایر اماکن مربوطه نیستند مفری شوند برای 

دپوی کالای قاچاق.
رئیس اتحادیه صنف دارندگان انبارهای کالاهای تجاری و بازرگانی، 
سراها و سردخانه ها در کنار اشاره به چالش های پیش پای این صنف 
نظیر مالیات و ارزش افزوده، ضرایــب مالیاتی و اینتاکدهای تعیین 
شده، معضل جدید کســادی بازار و رکود واحدهای صنفی خود را 
که همان تبدیل زیرزمینی و غیرقانونی منازل به انبار است را از نظر 

گذرانده.

امیرحســین رونما، همچنین به عوارض شــهرداری اشاره می کند 
که برای انبارها نسبت به متراژهایشان با ارقامی سرسام آور تعیین 
و منجر به تعطیلی بســیاری از واحدهای صنفــی در خیابان های 

شهیدرجایی و ستاره شده.
رئیس اتحادیه صنف دارندگان انبارهای کالاهای تجاری و بازرگانی، 
سراها و سردخانه ها، در توضیح بحث تبدیل خانه ها به انبار، می گوید: 
در مناطقی نظیــر12 و 1۶ به جــای انبار، خانه اجــاره می کنند؛ 
فرش فروش ها، پارچه فروش ها، لوازم خانگی، چینی فروش و اولزم 
آشــپزخانه  و غیره که نیاز مبرم به انبار دارند، متاســفانه خانه های 
قدیمی را در مناطق بافت فرسوده را به جای انبار، رهن می کنند که 

نه تحت نظارت کالای قاچاق قرار می گیرند و نه تعزیرات.

به گفته رونما در این زمینه دســت اتحادیه هم بســته اســت؛ او 
می گوید که چندبــار با مســئولان مربوطه، نامه نــگاری کرده اند 
کــه تکلیف شــان را با ایــن خانه ها و اماکن، مشــخص کــرده تا 
 بتوانند این  اماکــن زیرزمینــی را رصد و از چنیــن فعالیت هایی 

جلوگیری کنند.
رئیس اتحادیه صنف دارندگان انبارهای کالاهای تجاری و بازرگانی، 
سراها و سردخانه ها، به تاکید سازمان صنعت برای نظارت بر کالای 
قاچاق اشاره می کند همین طور سامانه جامع مدیریت انبارها که از 
واحدهای صنفی او  ورود و خروج روزانه کالاها را می خواهد. در حال 
حاضر، بسیاری از موارد قاچاق کالا در این منازل شخصی دپو شده اند 

و اتحادیه نمی تواند بر آن نظارتی داشته باشد.

معاون وزیر جهاد گفت: ســالانه 1۷ میلیون تن 
فرآورده های دامی در کشــور تولید می شــود و 
برای تامین ســلامت جامعه باید به سلامت مواد 
غذایی توجه شود. مجتبی نوروزی رئیس سازمان 
دامپزشکی در نشست خبری طرح تشدید کنترل و 
نظارت بهداشتی و شرعی ویژه ایام عرفه و عید قربان 
گفت: اگر می خواهیم در حوزه ســلامت انسانی 

اتفاقی بیفتد، باید به حوزه کشاورزی توجه کنیم.
به گفته او، اگر می خواهیم مشــکلات بهداشتی 
در بحــث تغذیه مرتفع شــود، به حــوزه وزارت 
جهادکشــاورزی و تولیــد 135 میلیــون تــن 
محصولات کشــاورزی باید توجه شود. گفتنی 
است که 1۷ میلیون تن از این محصولات در حوزه 
دام و فرآورده های دامی هســتند. رئیس سازمان 
دامپزشکی بر پیشــگیری از بیماری ها در جامعه 
تاکید کرد و افزود: برای تامین ســلامت جامعه 
باید به ســلامت مواد غذایی و بخش کشاورزی 

توجه شود.
نوروزی ادامه داد: منابع تولید و خوراک هر کشوری 
در اختیار بخش کشــاورزی اســت، از این رو اگر 
می خواهیم مشکلات بهداشــتی کشور در حوزه 

تغذیه حل شود باید به حوزه وزارت جهادکشاورزی 
و حوزه دام و حفظ نباتات اهمیت دهیم.

او با بیان اینکه در بحث نظــارت برای دام 1۹۰۰ 
اکیپ مشغول به کار هستند، افزود: از این تعداد 
۸5۰ اکیپ ثابت و 1۰5۰ اکیپ به صورت ســیار 
خدمت رسانی می کنند. همچنین بیش از 35۸۴ 
نفر در سطح کشور نظارت های بهداشتی  و شرعی 

را در این بخش به صورت رایگان انجام می دهند.
به گفتــه نــوروزی، اکنون یــک هــزار و 2۶1 
دامپزشــک، یک هزار و ۷۰3 نفر از سایر رده ها و 
بازرسان بهداشتی و ۶2۰ نفر از روحانیان، کنترل 
و نظارت بهداشتی و شــرعی را به طور رایگان در 
 جایگاه های عرضه دام زنده در سراســر کشــور

 انجام می دهند.
معاون وزیر جهاد با اشــاره به معضل ســگ های 
پرسه زن گفت: وظیفه کنترل سگ های پرسه زن 
با شــهرداری اســت که همواره به جمعیت آنها  
باید توجه کند تا به معضل تبدیل نشود. او گفت: 
سازمان دامپزشکی سالانه یک میلیون قلاده سگ 
صاحب دار را واکسن می زند، اما کنترل سگ های 

پرسه زن با سازمان دامپزشکی نیست.

نماینده مجلس دوازدهم با بیان اینکه اجرای قانون 
ساماندهی اجاره بها نیاز به نگارش آیین نام های آن از 
سوی دولت دارد، گفت: حتما به دولت تذکر می دهیم 
که هر چه زودتر برای اجرای این قانون سقف قیمت 

اجاره بها را شهرهای مختلف اعلام کنند.
مجتبی یوسفی در گفت وگو با ایلنا با انتقاد از تاخیر 
در اعلام سقف اجاره بها براساس نرخ تورم با توجه 
به اینکه فصل نقل و انتقالات مستأجران آغاز شده، 
اظهار داشت: درباره تعیین نرخ اجاره بها براساس نرخ 
تورم اختیاراتی به شــورای عالی مسکن داده است 
که با نظر استان ها و استانداری هاباید نرخ اجاره را 

تعیین کنند.
وی تاکید کرد: البته ســقف گذاری و قیمت های 
دســتوری معمولا به نتیجه نمی رسند مگر اینکه 
شرایط بازارهای موازی را هم مدیریت کنیم اما برای 
دوره کوتاه مدت و عبور از بحران سقف گذاری برای 

قیمت ها یک روش کنترل بازار است.
این نماینده مجلس دوازدهم و عضو هیات رییسه 
مجلس یازدهم گفت: باید توجه داشــت که اعلام 
یک قیمت برای کل کشور و حتی یک استان جواب 
نمی دهد، برای مثال در استان تهران نمی توان برای 

تمام شهرهای این استان یک قیمت اعلام کرد چراکه 
تورم شهرهای کوچک در استان تهران کمتر از شهر 
تهران است و به همین دلیل در مجلس گذشته این 
اختیار به دولت و شورای عالی مسکن داده شد که با 
لحاظ نظر استان ها برای هر شهر و استانی یک سقف 
قیمتی برای اجاره بها مشخص کنند که عملا نرخ 

اجاره بها باید از نرخ تورم کمتر باشد.
یوســفی ادامه داد: این قانون ابلاغ شــده و اجرای 
آن را پیگیری می کنیم، با توجه به مصوبه مجلس 
ساماندهی کنترل اجاره بها قانون شده و باید به اجرا 
برســد اما باید آیین نامه اجرایی آن از سوی دولت 

نگارش شود.
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به تغییر دولت 
احتمالا این قانون در تابستان امسال برای مستأجران 
به اجرا نمی رسد، اظهار داشت: با توجه به اینکه پس 
از شهادت رییس جمهور و هیات همراه وی، مقام 
معظم رهبری فرمودند نباید خللی در خدمت رسانی 
به مردم به وجود بیاید، دولت همچنان در حال انجام 
امور اداره کشور است و حتما به دولت تذکر می دهیم 
که هرچه زودتر برای اجرای این قانون سقف قیمت 

اجاره بها را شهرهای مختلف اعلام کنند.

اوضاع ناخوشایند نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو

رشد انبارداری زیرزمینی در تهران

تذکر به دولت برای تاخیر در اعلام سقف اجاره بهاتولید سالانه ۱۷ میلیون تن فرآورده های دامی 
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دیوان عدالت اداری در نامه ای بــه وزارت راه با 
تأکید بر اجــرای رأی صــادره از هیأت عمومی 
این دیوان درباره تعیین قیمــت بلیت هواپیما، 
اختیارات این وزارتخانه را در کنترل قیمت بلیت 

هواپیما سلب کرد.
به گزارش مهر، از اواسط دی ماه بلیت مسیرهای 
پر تردد با افزایش صد درصدی مواجه شــد به 
طوری که مســافرین از وضعیت قیمت گذاری 
بلیت ها شــاکی بودند. در حالی که طی روزهای 
اخیر مجدد افزایش بلیت هواپیما در درگاه های 
اینترنتی سر و صدا به پا کرد و عموم مردم نسبت 
به این روند اعتراض کردند، البته مجوزی برای 
افزایش قیمت بلیت هواپیما از ســوی شــورای 
عالی هواپیمایی وزارت راه و شهرســازی صادر 

نشده بود.
برخی شــرکت های هواپیمایــی در اعتراض به 
»دامنه نرخی مصوب شــده« در آذرماه ســال 
گذشته به دیوان عدالت اداری شکایت کردند و 
این دیوان مصوبه قیمت گذاری بلیت پروازهای 
داخلی را ابطال و اعلام کرد کــه نرخ گذاری در 
حوزه حمل و نقل هوایی در موضوع نرخ گذاری 
تکلیفی دولت قرار نمی گیرد و عرضه و تقاضا نرخ 

خدمات را تعیین می کند.
این مســاله با اعتراض وزارت راه و شهرســازی 
روبه رو شد و با درخواست اعمال )ماده ۹1( حکم 
صادره به حالت تعلیق درآمده بود که مجدد در 
تاریخ )شنبه، 2۶ خردادماه( دیوان عدالت بر رأی 
صادره قبلی خود تأکید کرد و مجوزی که صادر 
شده مبنی بر این است که ســتاد تنظیم بازار و 
شورای عالی هواپیمایی نقشی در تعیین قیمت 
بلیت پروازهای داخلی نداشــته و اجازه کنترل 

قیمت بلیت هواپیما را ندارند.
البته ناگفته نماند، شرکت های هواپیمایی داخلی 
از اواخر آذر 1۴۰2 با استناد به رأی دیوان عدالت 
اداری اقدام بــه افزایش قیمت بلیــت هواپیما 
در مســیرهای داخلی کردند کــه وزارت راه و 
شهرســازی نامه ای در خصوص اعمال ماده ۹1 
برای رأی دیوان ارسال کرد که در مقابل رئیس 
دیوان نیز رأی را تا اطــلاع ثانوی موقوف الاجرا 
کرد تا پس از برگزاری جلسات کارشناسی شده، 

مجدد رأی نهایی اعلام شود.
با موقوف الاجرا شدن رأی دیوان عدالت اداری، 
مجدد بلیت پروازهای داخلی کمیاب و در برخی 
از مسیرها همچنان نایاب شده است. همچنین 
معدود بلیت های موجود در برخی مســیرهای 
پروازی نیز بــا قیمت بالا و به صــورت بیزینس 

عرضه می شود.
در همین رأستا، )شــنبه، 2۶ خردادماه( رئیس 
دیوان عدالــت اداری در نامه ای بــه وزیر راه و 
شهرسازی، درخواســت اعمال ماده ۹1 قانون 

نسبت به رأی مذکور در هیأت تخصصی را واجد 
ایراد قانونی تشخیص نداد. بر این اساس با شکایت 
برخی شــرکت های هواپیمایی، دیوان عدالت 
اداری رأی داد که ســتاد تنظیم بــازار مجاز به 
نرخ گذاری در بخــش حمل ونقل هوایی داخلی 

نیست.
در نامه »حکمت علی مظفــری« رئیس دیوان 
عدالت اداری بــه وزیر راه و شهرســازی اعلام 
شــده اســت: با عنایت به صدور دادنامه شماره 
مــورخ   )1۴۰2313۹۰۰۰2۴5۸۹۷۸(
)21/۰۹/1۴۰2( هیــأت عمومی دیوان عدالت 
اداری و بــا لحاظ مفاد مــاده 1۰۹ قانون دیوان 
عدالت اداری اصلاحی 1۴۰2 دایر بر اجرای آرای 
صادره از هیأت عمومی و اشــاره بــه این امر که 
درخواست اعمال ماده ۹1 قانون نسبت به رأی 
مذکور در هیأت تخصصی مربوط طرح و اعضای 
محترم هیأت تخصصی، رأی صادره را واجد ایراد 
قانونی تشــخیص ندادند، لذا ضمــن رفع اثر از 
نامه شــماره ۹۰۰۰/2۰۰/25۴۷۰/2۰۰ مورخ 
2۰/1۰/1۴۰2 مقتضی اســت نسبت به اجرای 
رأی صادره از هیأت عمومی توسط مبادی ذیربط 

اقدامات لازم به عمل آید.
طبق آخرین اقدام در طرح دعوا در دیوان عدالت 
اداری، دیوان اقدام به ابطال مصوبه ستاد تنظیم 
بازار کرد که بر اساس آن مقرر شد »حمل و نقل 
بار و مسافر هوایی مشمول قیمت گذاری بوده و 
افزایش قیمت آن منوط به هماهنگی با ستاد مزبور 
می باشد«. یوزباشی معاون نظارت و برنامه ریزی 
ســازمان تعزیــرات حکومتی، گفت: ســازمان 
تعزیرات حکومتی از ســازمان های هواپیمایی و 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان خواست 
ضمن نظارت بر بــازار بلیت برای شــرکت های 
هواپیمایی که ضوابط قیمت گــذاری را رعایت 
نکردند، پرونده تخلف تشکیل و برای رسیدگی به 

تعزیرات حکومتی ارسال کنند.
معاون نظارت و برنامه ریزی ســازمان تعزیرات 
حکومتی بــا بیان اینکــه رأی دیــوان عدالت 
اداری مبنی بر ابطال مصوبه تنظیم بازار قیمت 
بلیت های هواپیمایی نافی ضوابط قیمت گذاری 
نیست، افزود: شــاید این موضوع باعث شده تا 
شــرکت های هواپیمایی با این تفکر که قیمت 
خدمات به صورت آزاد و توســط خود شرکت ها 
باید تهیــه و تعییــن شــود، اقدام بــه اعمال 
قیمت هایی کرده اند اما شرکت های هواپیمایی 
باید بدانند که ضوابط قیمت گذاری را بر اساس 
دســتورالعمل مصوب 13۹۴ رعایت کنند و در 
غیر این صورت با برخورد جدی سازمان تعزیرات 
مواجه خواهند شد. با توجه به وضعیت ذکر شده 
به نظر می رســد حل موضوع، نیازمند طرح در 

نشست سران قوا است.

بیش از 1۰ سال است که صنعت کفش سازی ما رو 
به رشد بوده و به گفته رئیس اتحادیه صنف کفاشان 
دست دوز، دستگاه و تکنولوژی به روزی هم وارد این 
صنف شده؛ رسول شجری می گوید: تولید کفش ما 
با جدیدترین متد روز دنیا پیش می رود. او از گسترش 
ارتباطات با بازار عراق صحبت کرده همچنین خبر داده 
که هفتاد درصد کفاشان به شهرک صنعتی قرچک 
منتقل شده اند اما صنف او در این مرحله نیازمند بودجه 
است. رییس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز 
تهران با اشاره به تحولات به وجود آمده در تولید کفش، 
گفته: مشکلاتی در زمینه اشتغال تولیدکنندگان به 
وجود آمده بود که همه درگیر آن بودیم و تلاش داریم 
در این اتحادیه مشکلات برطرف شده و رونق مجددا به 
این صنف بازگردد. رسول شجری، هم چنین توضیح 
داده که در زمینه صادرات با کشــور عراق مذاکراتی  
شده و بازار مناسبی برای کفش های دست دوز ایرانی 
به وجود آمده است که به زودی کفش های ایرانی را به 
این کشور صادر خواهیم کرد. او تاکید کرده فروش 
ریالی، دلاری و درهمی محصولات ایرانی در این کشور، 
وابسته به بازار عراق و خواست دو طرفه است، گرچه 
ریال هم مناسب اســت و برخلاف تصورها می تواند 

اثرات مثبتی بر روی اقتصاد کشور داشته باشد.
به گفته رییس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز 
تهران: با توجه به قیمت تمام شده، بازار کفش بسیار 
مناســب اســت، به خصوص در زمینه کفش های 
اقتصادی که بــه عراق صادر می کنیــم و باید گفت 
کفش های ایرانی نسبت به کفش های ترک و ایتالیایی 
کیفیت خوبی هم دارند و بیش از 1۰ســال است که 
صنعت کفش سازی ما رو به رشــد بوده و دستگاه و 
تکنولوژی به روزی هم وارد این صنف شــده است و 
تولید کفش ما با جدیدترین متد روز دنیا پیش می رود. 
شجری گفته صنعت گران ما در نمایشگاه های ترکیه، 
ایتالیا و چین و در نمایشگاه های دیگر شرکت کرده و 
محصولات ایرانی را در بازارهای مختلف جهانی معرفی 

کرده و به فروش می رسانند.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران 
از استقبال خارجی ها در نمایشگاه کفش از محصولات 
ایرانی را بسیار خوب برآورد کرده به خصوص در بخش 
کفش های لاکچری، اکونومــی و ارزان قیمت که با 
تولید انبوه هستند. شــجری با بیان اینکه موضوع 
صادرات بحث جدیدی است که می تواند به تولید ما 
بسیار کمک کند، گفته: این موضوعات به رونق اصناف 

ما بخصوص در تولید کفــش کمک می کند. رییس 
اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران به بحث 
انتقال پاساژها هم اشاره کرده و با بیان اینکه برخی از 
پاساژها به دلیل خطرات آتش سوزی اعلام کرده بودند 
که از آغاز سال جدید تولیدکنندگان اجازه فعالیت 
نخواهند داشت، توضیح داده است که تولیدکنندگان 
کماکان به فعالیت خود مشغول هستند و خطر نیز در 
کمین است و مدیریت تعهد پنج ساله گرفته تا بازار را 

ترک کنند.
او گفته برای این موضوع باید جابه جایی تولیدی ها 
به شــهرک صنعتی قرچــک انجام شــود که یک 
پروسه چندجانبه است و دولت، واحدهای تولیدی 
و اتحادیه ها، اتاق اصناف و مدیران پاســاژها در این 
موضوع حضور داشته و باید با کمک تمام این سازمان ها 
و افراد، این مسئله برطرف شود. شجری تاکید کرده 
که »در سال گذشته معاون رئیس جمهور وقت، مخبر 
دیداری از بازار داشت رهنمودهایی را توصیه کرد که 
انجام شد.« ریاســت اتحادیه تولیدکنندگان کفش 
دست دوز تهران گفته اســت که »شهرک صنعتی 
قرچک برای انتقال واحدهای تولیدی زمانی را در نظر 
گرفته و اقداماتی هم در آن انجام شده اما در حال حاضر 
دچار کمبود بودجه هســتیم و کار به اجبار متوقف 
شده است.« شجری با اینکه حدود 5۰ تا ۷۰ درصد 
ساخت و سازها انجام شده، توضیح داده که اگر بتوانیم 
شرایط مناسب مالی را در اختیار تولیدکنندگان قرار 
دهیم می توانیم هرچه زودتر به این شهرک صنعتی 
نقل مکان کنیم. او گفته حتما امکانات مناسب کار در 
این شهرک باید فراهم شود، از آن سو ما نمی توانیم از 
تولیدکننده هزینه این ســاخت و ساز و آماده سازی 
را بگیریم زیرا توان پرداخت چنــد میلیارد تومان را 
ندارند، پــس در نتیجه تا منابع مالی فراهم نشــود، 

تولیدکنندگان نمی توانند انتقال پیدا کنند.
رییس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران، 
تصریح کرده اســت که باید توجه داشت که اولویت 
انتقال با واحدهای پر خطر در سطح تهران است و با 
توجه به اینکه که در مراحل پایانی کار هستیم اما امید 
داریم تا با تامین بودجه هر چه سریعتر این اتفاق بیفتد.

به گفته شــجری یکی از مهم ترین چالش های ما، 
موضوع بیمه کارگرانی اســت که در تولیدی های 
بدون پروانه کار می کنند کــه طبق قانون جدید، 
ســازمان بیمه پرداخت حق بیمه کارفرمایان این 

واحدها را  تقبل نمی کند.

طبق آخرین آمــار از اداره 
میز صنعــت و رتبه بندی 
ناشــران ســازمان بورس، 
میزان مصــرف گاز صنایع 
در فروردین ماه امسال با 3۰ 
هزار میلیارد ریال افزایش بــه ۹۰ هزار میلیارد ریال 
رسید. به گزارش مهر، سازمان بورس و اوراق بهادار 
آخرین آمــار از جزئیات مصرف انــرژی صنایع بازار 
سرمایه در فرودین ماه امسال را منتشر کرد و به مقایسه 

آن نسبت به اسفند سال گذشته )1۴۰2( پرداخت.
بر اســاس این گزارش، بیشــترین میزان مصرف 
انرژی در صنایع مختلف بازار سرمایه به برق و گاز 
اختصاص داشــته اســت. مصرف این انرژی ها در 
فروردین ماه امسال نسبت به اسفند ماه با افزایش 
همراه بوده، به گونه ای که میزان مصرف گاز صنایع 

در اســفند ماه عدد 2 میلیارد و 5۰۰ میلیون متر 
مکعب بود و این میزان مصــرف در فروردین ماه با 
یک میلیارد افزایش به رقم 3 میلیارد و 5۰۰ میلیون 

متر مکعب رسید.
میزان مصرف برق صنایــع در فروردین ماه عدد 3 
میلیارد و 5۰۰ میلیون کیلو وات ســاعت بود که 
این میزان مصرفی در ماه پایانی سال 1۴۰2 رقمی 
حدود 3 میلیارد و ۴۰۰ میلیون کیلو وات ســاعت 
اعلام شده اســت و با توجه به رفع محدودیت های 
مصرف انرژی در زمستان، میزان مصرف انرژی های 
گازوئیل در فروردین ماه امســال نسبت به اسفند 
ماه کاهش پیدا کرد و به کمتر از 5۰۰ میلیون متر 

مکعب رسید.
در بخش دیگر این گزارش اعلام شده است؛ هزینه 
مصرف انرژی در میــان صنایع مختلــف از دیگر 
موضوعاتی است که در این گزارش به آن پرداخته 
شده و بیشــترین هزینه به انرژی گاز و برق تعلق 

گرفته است. بر این اساس، میزان مصرف گاز صنایع 
در اسفند ماه به دلیل محدودیت های اعمال شده 
در مصرف گاز صنایع رقمی حدود ۶۰ هزار میلیارد 
ریال بود، در حالی که ایــن عدد در فروردین ماه به 
دلیل لغو محدودیت ها و بازگشت فعالیت صنایع به 
روال گذشته با 3۰ هزار میلیارد ریال افزایش همراه 

شد و عدد به ۹۰ هزار میلیارد ریال رسید.
میزان برق مصرفی صنایع در فروردین ماه ۴۰ هزار 
میلیارد ریال اعلام شده که این عدد در اسفند سال 
گذشــته، 3۰ هزار میلیارد ریال بود. همچنین بر 
اساس آمار، مصرف ریالی آب صنایع در اسفند ماه 
1۴۰2 رقم 1۰ هزار میلیارد بود که در فروردین ماه 
با 1۰ هزار میلیارد افزایش به 2۰ هزار میلیارد ریال 
رسید. لازم به ذکر است؛ بیشــترین سهم مصرف 
ریالی حامل های انرژی در صنایع بازار ســرمایه به 
گاز، برق و آب اختصاص یافته که به ترتیب با مصرف 

۶3، 2۷ و ۷ درصدی همراه بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

صنایع در فروردین ماه ۹ هزار میلیارد تومان گاز مصرف کردند

افزایش تامین انرژی صنایع

مذاکره با عراق برای صادرات کفش

سلب اختیار از وزارت راه و شهرسازی در کنترل نرخ بلیت هواپیما بهره برداری از میادین مشترک
عبدالمجید شیخی، کارشناس اقتصادی

با بهــره بــرداری از میادین مشــترک می 
توان بــه تامین بیشــتر انــرژی صنایع که 
درتابســتان نیز رشــد دارد، امیدوار باشیم. 
در تابســتان تامیــن انرژی بخــش تولید و 
صنعت اعم از آب، برق، گاز و... با مشــکلاتی 
مواجه می شــود کــه تولید را بــه خطر می 
اندازد. تامیــن انرژی به عنــوان اصلی ترین 
 رکــن در رونــق خطــوط تولیــد و صنعت

 است. 
از اقدامات کلیــدی در زمینه رفــع ناترازی 
مقطعی زمســتان و جلوگیــری از قطع گاز 
صنایع، گســترش برداشــت گاز از میادین 
مشــترک گازی بوده اســت. با بهره برداری 
و توســعه فــاز 11 با کمــک تــوان داخل 
می توانیــم محصــولات فــراوری شــده 
بیشــتری از طریــق رشــد محصــولات 
 صنعتــی بــه تولیــد برســانیم و صــادر 

کنیم.
زنجیره ای از شاخص ها در تولید و رونق آن 
دخالت دارند. در صورت عــدم وجود یکی از 
این عوامل تولید تحت تاثیــر قرار می گیرد. 
تامین مواد اولیــه و تجهیزات مــی تواند بر 
روند تولید تاثیرگذار باشــد. انــرژی و نیرو 
نیز از عوامل موثر بر میزان تولید اســت. در 
فصول ســرد ســال با قطعی گاز روند تولید 
دچار اختلال می شــود که حل این مهم باید 
در دستور کار قرار گیرد. با توجه به وابستگی 
 صنایــع و تولیــد به انــرژی باید ایــن روند

 اصلاح شود.
قطعــی گاز نمی تواند راهکار درســتی برای 
تامین گاز خانگی باشد. تولید همانقدر اهمیت 
دارد که اگر در روند آن اختلال ایجاد شود، در 
زنجیره تامین اثرگذار است. افزایش قیمت در 
صورت عدم تولید کافی کالاها ممکن اســت 
اتفاق بیفتد. توجه به تامیــن انرژی تولید از 
آنجایی اهمیت ویژه ای پیدا می کند که این 
بخش با مشــکلات دیگری نیز روبرو اســت. 
سیســتم بانکی هم با تولید همــکاری نمی 
کند. نبود انرژی و سرمایه در گردش تولید را 

متوقف می کند.
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فناوری و 
اطلاعات

افزایش سرعت اینترنت موبایل و ثابت در ایران 
جدیدترین گزارش اسپیدتست نشــان می دهد جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی 
با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل ۳ پله و اینترنت ثابت ۲ پله صعود کرده است. 
جدیدترین گزارش اسپیدتست مربوط به میانه سرعت اینترنت موبایل و ثابت کشورها 
در ماه می ۲۰۲۴ میلادی منتشر شد. این گزارش نشان می دهد در پنجمین ماه میلادی 
میانه سرعت جهانی اینترنت موبایل ۵۲.۴۸ و میانه سرعت جهانی اینترنت ثابت ۹۳.۶۷ 

مگابیت برثانیه بوده است.
همچنین طبق این گزارش میانه ســرعت اینترنت موبایل ایران در می ۲۰۲۴ میلادی 
۳۷.۳۶ مگابیت برثانیه است. جایگاه ایران با ۳ پله صعود رده ۷۳ فهرست کشورهایی با 
بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل است. از سوی دیگر میانه سرعت اینترنت ثابت کشور 

نیز ۱۵.۲۸ مگابیت برثانیه و جایگاه آن نسبت به ماه قبل با ۲ پله صعود ۱۵۴ بوده است.
این در حالی است که در آوریل )ماه قبل میلادی( میانه سرعت اینترنت موبایل ایران ۳۵.۶۶ 
و میانه سرعت اینترنت ثابت آن ۱۴.۲۳ مگابیت برثانیه بوده است. طبق گزارش اسپید 
تست نیز جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل 
با یک پله سقوط نسبت به ماه قبل رده ۷۶ اعلام شده بود. اما جایگاه ایران در رده بندی 

اینترنت ثابت بدون تغییر نسبت به ماه قبل رده ۱۵۶ مانده بود.
همچنین میانه سرعت اینترنت موبایل ایران از ۳۵.۶۶ مگابیت برثانیه در آوریل به ۳۷.۳۶ 
مگابیت برثانیه در می افزایش یافت. در بخش اینترنت ثابت نیز میانه سرعت ایران از ۱۴.۲۳ 

به ۱۵.۲۸ مگابیت برثانیه ارتقا یافته است.
در فهرست کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت موبایل در می ۲۰۲۴ میلادی سه 
رده نخست مانند ماه گذشته به ترتیب به قطر )۳۲۹.۳۷ مگابیت برثانیه(، امارات متحده 
عربی )۳۰۹.۷۷ مگابیت برثانیه( و کویت )۲۳۳.۷۸ مگابیت برثانیه( تعلق دارد. در رده های 
چهارم، پنجم و ششم به ترتیب دانمارک با میانه سرعت ۱۴۷.۳۳ مگابیت برثانیه، نروژ 
۱۴۲.۲۳ مگابیت برثانیه و کره جنوبی با ۱۲۹.۹۸ مگابیت برثانیه قرار دارند. جایگاه هر یک 

از این کشورها در رده بندی نسبت به ماه قبل یک پله صعود کرده است.
در رده هفتم فهرست ایسلند با میانه سرعت اینترنت موبایل ۱۳۹.۰۱ مگابیت برثانیه 
قرار دارد و جایگاه آن نسبت به آوریل ۲۰۲۴ میلادی ۳ پله سقوط کرده است. در رده های 
هشــتم و نهم نیز به ترتیب چین )۱۳۳.۵۷ مگابیت برثانیه( و هلند )۱۲۰.۲۵ مگابیت 
برثانیه( قرار دارند که جایگاه آنها نســبت به ماه قبل میلادی یک پله صعود کرده است. 
ماکائو با دو پله سقوط و میانه سرعت اینترنت موبایل ۱۱۸.۹۱ مگابیت برثانیه در رده دهم 

فهرست قرار دارد.
در رده بندی کشورهایی با بیشترین میانه سرعت اینترنت ثابت در می ۲۰۲۴ میلادی 
جایگاه کشورها نسبت به آوریل تغییر چندانی نداشته است. به طوریکه جایگاه کشورها در 
رده های یکم تاهشتم در این رده بندی نسبت به ماه قبل ثابت بوده است. طبق وب سایت 
اسپید تست در رده یکم سنگاپور با میانه سرعت ۲۸۹.۹۸ مگابیت برثانیه، در جایگاه دوم 
هنگ کنگ با میانه سرعت ۲۸۲.۴۸ مگابیت برثانیه و در رده سوم نیز شیلی با میانه سرعت 

۲۷۴.۴۶ مگابیت برثانیه قرار دارند.
به همین ترتیب در رده های چهارم تا هشتم نیز بدون تغییر نسبت به ماه قبل و به ترتیب 
کشورهای امارات متحده عربی )۲۷۲.۹۰ مگابیت برثانیه(، ایسلند )۲۵۵.۶۹ مگابیت 
برثانیه(، آمریکا )۲۴۸.۲۷ مگابیت برثانیه( فرانســه )۲۳۷.۰۶ مگابیت برثانیه( و تایلند 
)۲۳۵.۸۶ مگابیت برثانیه( قرار دارند. در رده نهم چین با میانه سرعت ۲۳۳.۳۸ مگابیت 
برثانیه و یک پله صعود قرار دارد. در رده دهم نیز دانمارک با میانه سرعت اینترنت ثابت 
۲۲۴.۳۱ مگابیت برثانیه قرار دارد که جایگاه آن نسبت به رده بندی آوریل یک پله سقوط 

کرده است.

مهم ترین اقدامات برای توسعه فیبرنوری در دولت سیزدهم
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفت: برای اجرایی شــدن طرح ملــی فیبر نوری، 
اقدامات زیادی مثل تامیــن منابع مالی،  الزام قانونی به دســتگاه ها بــرای همکاری، 
 صدور مجوز برای ۱۰ اپراتور، تاســیس »حســاب« و »صندوق« توســعه فیبرنوری 

و ... انجام شد.
هرچه سرعت دانلود بیشتر باشــد، می توان از داده های بیشتری نیز استفاده کرد و این 
حالت برای محتواهای با کیفیت بالا که به جریان دانلود ثابت نیاز دارد که کیفیت تصاویر 
را به حداکثر برساند، ایده آل است؛ همچنین سرعت آپلود هم زمانی اهمیت دارد که پای 

محتوای مشارکتی در میان باشد.
بنابراین می توان یکی از مهم ترین برنامه وزارت ارتباطات برای افزایش سرعت اینترنت را 
پروژه ملی فیبر نوری منازل و کسب و کارها دانست که طبق برنامه ریزی های انجام شده 

تاکنون نزدیک به ۸ میلیون خانوار تحت پوشش این فناوری قرار گرفته اند.
مهم ترین ویژگی این فناوری، پهنای باند بســیار بالاتر آن در مقایسه با کابل های مسی 
معمولی است و داده های صوتی و تصویری را به راحتی با پهنای باند بالا تا ۱۰ گیگابیت 
بر ثانیه و بالاتر انتقال می دهد، به همین دلیل اســت که با گســترش فناوری و نیاز به 
 اینترنت پر سرعت، جایگزینی کابل های مسی قدیمی با فیبرنوری به یک ضرورت تبدیل 

شده است.
در این راستا عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- با انتشار پستی در یک 
شــبکه اجتماعی داخلی در دومین گزارش خود از ۱۰۰۰ روز خدمت و اقدامات مهم و 
راهبردی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در این دولت اظهار کرد: برای اجرایی شدن 
طرح ملی فیبرنوری، اقدامات زیادی مثل تامین منابع مالی،  الزام قانونی به دستگاهها برای 
همکاری، صدور مجوز برای ده اپراتور، تاسیس »حساب« و »صندوق« توسعه فیبرنوری 

و ... انجام شد.
وی همچنین گفت: با این زیرساخت ها به فضل الهی همه چیز برای اتصال حداکثری فراهم 
است. طرح ملی فیبرنوری منازل و کسب و کارها در ۶۰۰ شهر آغاز شده و در ۱۵۰ شهر به 
اتمام رسیده و سرعت اینترنت ثابت قابل ارائه به کاربران در این شهرها دهها برابر و تعداد 

مشترکین فیبرنوری دو برابر شده است.

ایران صاحب فناوری تولید بتن پارچه ای شد
متخصصان ایرانی به عنوان دومین کشور پس از انگلستان به دانش فنی تولید بتن پارچه 
ای دست یافتند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
محسن حسینی از دانشکده عمران و انرژی دانشگاه جامع امام حسین )ع( درباره محصول 
بتن پارچه ای اظهار کرد: ساختار این بتن پارچه ای بدین صورت است که یک پارچه سه 
بعدی است که پودر سیمان مشتقات در داخل پارچه سه بعدی قرار می گیرد. یک لایه 
ژئوممبران دارد که در کارخانه و خط تولید رول شده و در محیط کارگاهی پهن می شود و 

سپس با آب پاشی هیدراته شده و مقاوم می شود.
وی ادامه داد: مقاومت بتنی که در حالت عادی در طول ۲۰ روز به آن می رسیم با بتن پارچه 
ای تنها در عرض ۷۲ ساعت محقق می شــود. این فناور گفت: کاربرد آن برای لاینینگ 
کانال های درجه ۳ و ۴، ترانشه ها، کف و سقف از این محصول استفاده می کنیم و همچنین 

در سازه های سریع الاحداث همچون سنگرها نیز استفاده می شود.
وی تصریح کرد: اســتفاده از تکنولوژی روز دنیا در پروژه های فنی و مهندسی و اجرای 
سازه های سریع الاحداث میتواند در کاهش هزینه های ساخت و افزایش سرعت اجرای 
پروژه ها سهم بسزایی ایفا کند. یکی از تکنولوژی های جدید در حوزه مدیریت بحران و 

پروژه های عمرانی بتن پارچه ای است.
وی گفت: بتن پارچه ای یک محصول کامپوزیتی انعطاف پذیر متشکل از پارچه های سه 
بعدی آغشته به پودر سیمان اســت که در صورت پاشیدن آب بر روی آن در مدت زمان 

کوتاهی سخت شده و لایه ای نازک، بادوام، ضد آب و مقاوم در برابر آتش ایجاد می کند.
حسینی گفت: استفاده از پارچه بتنی سبک و پرکاربرد در زمان وقوع بحران های طبیعی 
نظیر سیل، زلزله و طوفان میتواند در کوتاهترین زمان ممکن شرایط حیات مجدد را به 
مناطق بحران زده بازگرداند به طوریکه ســرعت اجرای بتن پارچه ای در مقایسه با بتن 

معمولی ۱۰ برابر است.

اخبار

دبیــر ســتاد فنــاوری های 
فرهنگــی و نرم با اشــاره به 
تعامل ایران با کشورهای عضو 
بریکس در حوزه صنایع خلاق 
گفت: امسال برای اولین سال 
در فروم اقتصادی سن پترزبورگ مسئله صنایع خلاق 

مطرح شد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، مسعود حســنلو که به تازگی از سفر 
روسیه و شــرکت در رویداد بریکس برگشته است در 
خصوص وضعیت صادرات در حوزه صنایع خلاق گفت: 
ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم در دور جدید 
فعالیت هایش برای مســاله صادرات اهمیت ویژه قائل 
شده است. صادرات حوزه صنایع خلاق با بقیه حوزه ها 
متفاوت اســت و در حوزه صنایع خلاق عملا بدون بازار 

صادراتی نمی توان به طراحی درستی رسید.
وی ادامه داد: بازار ۷۰، ۸۰ میلیونی کشــور برای تولید 
محصول یا خدمات در حوزه صنایع خلاق بازار کوچکی 
است. البته این خاص کشور ما نیست و تمام دنیا با چنین 
مساله ای مواجه هستند غیر از چند کشور محدود مثل 
چین یا آمریکا؛ بنابراین، صرفا با نگاه به بازار داخلی، چرخ 
صنایع خلاق در یک کشور نمی چرخد. به همین دلیل 
مسئله صادرات جزو برنامه اصلی ستاد توسعه فناوری 

های فرهنگی و نرم قرار گرفت.
به گفته دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم، 
کشورهایی مثل قطر، امارات، ازبکستان یا حتی فرانسه 
از مقاصد ما در بحث صادرات هستند اما دو کشور عراق و 
روسیه را در حوزه صادرات با تمرکز بیشتری محل توجه 

داریم. حسنلو با اشاره به اینکه روسیه در حوزه صادرات 
یکی از مقاصد جدی ما است، افزود: روسیه از این جهت 
که کشور همســایه محسوب می شــود و هم به دلیل 
اقتضائات خاص سیاسی و اجتماعی از ظرفیت تعاملاتی 
بالایی برخوردار اســت و در عین حال، استقبال و اقبال 
بالایی هم از سوی طرف های روسی برای صنایع خلاق 

در ایران صورت گرفته است.
وی ادامه داد: در حوزه انیمیشــن و اسباب بازی تجربه 
های موفقی با روسیه داشــتیم، سال گذشته نمایشگاه 
اسباب بازی که برگزار شــد و اکوسیستم در آن شرکت 
کرد، معاونت هم ســعی کرد نقش حمایتی در این فضا 
داشته باشــد، دومین پارت صادراتی اسباب بازی هم 

صادر شد و توانستیم یک تجربه موفق را خلق کنیم.
دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم با بیان اینکه 
برای استمرار این مسیر و گشودن پرونده های جدید، در 
سفری که اخیرا به روسیه انجام دادیم، تفاهم نامه ها و 
توافق نامه های جدیدی امضا شد، اظهار داشت: در این 
راستا با مجموعه ای که وظیفه تسهیل روابط بین ایران 
و روسیه را برعهده داشت هم تفاهم نامه امضا کردیم تا 
رفت و آمد شرکت ها و زیر ساخت حضور شرکت های 
خلاق در روسیه را بیشتر فراهم کنیم. همچنین، با دو 
نماینده دولتی روسیه نشست های متعددی داشتیم و 
در نتیجه آن قرار شد تا نخست، شرکت های ایرانی در 
نمایشگاه معتبر روسیه حضور بیشتر و پرنگ تری داشته 
باشند. دوم استقرار شرکت ها در روسیه و سوم تسهیل 
یکسری زیرساخت ها در حوزه های حمل و نقل و بحث 

های انتقال مالی بود.
وی، دلیل دیگری که ســفر به روســیه را اهمیتی دو 
چندان می بخشید همزمانی این سفر با فروم اقتصادی 
سن پترزبورگ دانست که این فروم در ارتباط با رویداد 
بریکس امسال در روسیه برگزار می شد و در این راستا 

گفــت: بریکس هم یکــی از ظرفیت هــای جدی بین 
المللی است که هویت سیاســی و اقتصادی خودش را 
به دست آورده و در حال شکل دهی به هویت فرهنگی 
خود با محوریت حوزه صنایع خلاق است. امسال برای 
اولین سال در فروم اقتصادی ســن پترزبورگ مسئله 
صنایع خلاق مطرح شــد. در کنار بریکس برای اولین 
بار بحث کمیســیون ها و ائتلاف هــای فرهنگی حول 
محور صنایع خلاق مطرح شد که ما هم از سمت ایران 
در این فضا حضور داشتیم و در این راستا، تعامل خوبی 
با کشورهای بریکس شــکل گرفت که انشا الله امتداد 
این می تواند علاوه بر بازار روســیه، بــازار بزرگ تری 
 مثل بازار بریکس را هم در دسترس شرکت های خلاق

 قرار بدهد.
حسنلو در خصوص ظرفیت بازار روسیه خاطرنشان کرد: 
بازار این کشــور از دو جنس ظرفیت حداقلی و ظرفیت 
حداکثری برخوردار اســت قطعــا در بخش هایی مثل 

اسباب بازی می توانیم به این ظرفیت حداقلی دست پیدا 
کنیم چون هم هزینه تولید و هم کیفیت تولید در کشور 
ما کاملا با کشور روسیه قابل رقابت است و این امر هم در 
مطالعات بازار و هــم در مواجهه بخش خصوصی با بازار 

روسیه تصدیق شده است.
دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم ادامه داد: 
در بحث حداکثری نیاز داریم که بدانیم سقف بازار چقدر 
اســت که البته این مهم هنوز برای دو طرف مشخص 
نیست. شــاید روســیه مصرف فرهنگی اش در حوزه 
اسباب بازی مشخص باشــد ولی در تعامل با بازار ایران 
این عدد باید یک مقدار جلوتر احصا شود. ما الان ظرفیت 
صادراتی بین ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون دلار اسباب بازی را در 
کشور داریم اما هنوز محقق نشده است و عدد صادرات 
ما زیر۳۰ میلیون دلار است این در حالی است که با خود 
بازار روسیه به تنهایی می توانیم این سقف ۱۰۰ میلیون 

دلاری را تامین کنیم.

ظرفیت صادرات ۱۰۰ میلیون دلار اسباب بازی داریم

تعامل با » بریکس« در حوزه صنایع خلاق
News kasbokar@gmail.com

در ژاپن ربات انسان نمای جدیدی توسعه یافته که می 
تواند پشت فرمان خودرو بنشیند و آن را براند. کانسپت 
خودروهای خودران در سال های اخیر هیاهوی زیادی 
ایجاد کرده است. شــرکت های بزرگ بخش زیادی از 
فعالیت های تحقیق و توسعه خود را صرف ساخت فناوری 

های خودران کرده اند.
در همین راســتا گروهی از محققان دانشگاه توکیو یک 
روش ساده تر و ارزان تر در همین زمینه ارائه کرده اند. آنها 
کنترل خودروها برای عملیات های خودران را به دست 

ربات های انسان نمای اسلکتی عضلانی می سپارند.
محققان از یک ربات انسان نما به »موساشی« استفاده 
کردند که برای تقلید نزدیک از بدن انسان ابداع شده است. 
پیش بینی می شود این ربات بتواند روی صندلی خودرو 

بنشــیند و با پدال های ترمز و گاز کار کند. به گفته آنها 
انعطاف پذیری ربات، ساختار سختی متغیر و حسگرهای 
متعدد به ابزار امکان می دهند تا پشت فرمان فعالیت هایی 
را با دو بازویش انجام دهد و حتی در آینه های بغل خودرو 

انسان ها را شناسایی کند.
پژوهش های مختلف روی رانندگی خودروهای خودران 
در حال انجام اســت تا حمل ونقل ایمن و راحت شود. از 
زمان برگزاری چالش دارپا رباتیکس این تحقیق به راندن 
خودران ربات های انسان نمای مجهز به حسگرهایی برای 

دستیابی به اطلاعات بصری، صوتی و غیره است.
با این وجود ربات های انسان نما به طور جدی فاقد انعطاف 

پذیری و تناسب هستند و گاهی اوقات نیازمند مهارت 
های خاص برای انجام فعالیت ها هستند. یک راه حل در 
این زمینه ابداع ربات های انسان نمای اسکلتی عضلانی 
اســت که با محرک ها و موتورهای ماهیچه ای حرکت 
ماهیچه های انسان را تقلید می کنند. این ابزارها به دلیل 
انعطاف پذیری در حرکات پیچیده از جمله راحت نشستن 
روی صندلی خودرو کنترل فرمان با دو بازو ماهر هستند.

از آنجایی که ربات ها ساختاری مانند انسان دارند، برای 
کاربردهایی مانند استفاده در تســت های تصادف نیز 
مناسب هستند. ربات موساشی در سال ۲۰۱۹ میلادی 
به عنوان بستری برای سیستم کنترل یادگیری توسعه 

یافته اســت. این ربات به دقت رفتار انسان را تقلید می 
کند و دارای ســاختار مفصل و ماهیچه ای اســت که با 
 توجه به تناسب بدن انســان و اصول مکانیکی توسعه 

یافته است.
موساشی به غیر از دســتش، ۷۴ ماهیچه و ۳۹ مفصل 
دارد. ربات اسکلتی عضلانی دارای ماژول های مفصلی 
و ماژول های ماهیچه ای و الیــاف Dyneema مقاوم 
در برابر ســایش اســت. بدن ماژولی موساشــی شامل 
مفاصل و ماهیچه های دقیق با حســگرهای یکپارچه 
اســت. هر چشــم متحرک ربات دارای دوربین هایی 
با وضوح بالا اســت که می تواند بچرخــد و میدان دید 
 وســیعی دارد. دســتان موساشــی می تواند خودرو را 

روشن کند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
در اختتامیه سومین جشــنواره ملی طراحی صنعتی 
ایران، توجه به حلقه های پیش و پس از توسعه فناوری در 
زنجیره ارزش تولید، تجاری سازی و صادرات محصولات 

دانش بنیان را ضروری خواند.
روح الله دهقانی در آیین اختتامیه ســومین جشنواره 
ملی طراحی صنعتی ایران گفت: جشنواره ملی طراحی 
صنعتی، گام مسأله محور و اثرگذار در پاسخ به یکی از 
مهم ترین مسائل زنجیره ارزش محصولات دانش بنیان 
است. طراحی صنعتی یکی از نکات جدی در بلوغ اقتصاد 

دانش بنیان ماست و طراحی صنعتی مناسب می تواند 
در رقابت، فروش و توســعه محصولات تأثیری شگرف 
داشته باشد. وی افزود: برای توسعه اقتصاد دانش بنیان، 
باید به حلقه های قبل از فناوری و بعد از فناوری توجه و 
زنجیره های قبلی و بعدی ارزش را مورد توجه قرار دهیم. 
باید بتوانیم حلقه های متعددی را که هرکدام یک نقش 
اثرگذار در تجاری ســازی، فروش و صادرات محصول 
می توانند را در کنار هم مورد توجــه قرار دهیم و  یک 

زنجیره ارزش خلق کنیم.
معاون علمی رئیس جمهور اظهار امیدواری کرد شرکت 

های تولیدی به این آگاهی و باور برسند که در زنجیره 
ارزش محصولات، یکی از اصلی ترین حلقه های اثرگذار، 
طراحی صنعتی اســت. وی بیان کــرد: بحث طراحی 
صنعتی از روز نخست مورد تاکید بوده و اهمیت بسیاری 
برای این حلقه از زنجیره ارزش محصولات دانش بنیان 
قائل هستم. کار صادرات و فعالان مرکز طراحی صنعتی 

برایم بسیار جذاب و حائز اهمیت بود.
دهقانی ادامه داد: بر همین اساس از این کار و حتی ایجاد 
مرکز مستقلی برای این کار استقبال شد، زیرا باور دارم 
طراحی صنعتی، یکــی از مهم ترین حلقه های زنجیره 

ارزش محصولات دانش بنیان است و به کمک این حلقه 
می توانیم ادامه زنجیره را تکمیل کنیم. وی گفت: فناوری 
اگرچه حائز اهمیت اســت؛ آن چه مشتری را به خرید 
محصول سوق می دهد و با او ارتباط حسی برقرار می کند، 
طراحی صنعتی است. طراحی صنعتی به حس خریدار 
نهایی از محصول، کمک می کنــد. باید به همان اندازه 
که برای توسعه شــرکت دانش بنیان هزینه می کنیم 
و کمک های مختلفی ارائه می دهیم، در زمینه طراحی 
صنعتی و حلقه ها، مجموعه ها، کارگزاران و شرکت های 

طراحی صنعتی خوب را در هم حمایت کنیم.

براساس بسته  حمایتی برنامه ملی آبادیران نهادهای 
مختلف از طرح های پژوهشی،کسب وکارهای نوآورانه 
در توسعه مناطق کم برخوردار و واحدهای فناور واجد 
شــرایط در حوزه محرومیت زدایی حمایت می کنند. 
به گزارش مهر، در راستای تحقق برنامه ملی آبادیران 
که رفع چالش های مناطق محروم و روستایی و ایجاد 
اشتغال پایدار و… را با استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان دنبال می کند، نهادهای دولتی و غیردولتی 
برنامه های حمایتی متنوعی را بــه منظور حمایت از 
شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور فعال در عرصه 

آبادانی و پیشرفت در دستور کار خود قرار داده اند.
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری به همراه بنیاد مستضعفان، کمیته امداد امام 
خمینی، بنیاد برکت، شــرکت پیشگامان بنیاد تعاون 
بســیج، صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی، 
سازمان بهزیستی کشور، جهاد دانشگاهی و بنیاد علم 
ایران، صندوق نوآوری و شــکوفایی و… بســته های 

حمایتی جداگانه ای را تدوین کرده اند.
جزئیات ۳ بسته حمایتی معاونت علمی، کمیته امداد امام 
خمینی و بنیاد مستضعفان هفته پیش منتشر شد )اینجا( 
و حالا در این گزارش جزئیات برنامه های حمایتی شرکت 
پیشگامان بنیاد برکت، بنیاد تعاون بسیج، صندوق پژوهش 
و فناوری نوآوری اجتماعی، سازمان بهزیستی کشور، جهاد 
دانشگاهی و بنیاد علم ایران، صندوق نوآوری و شکوفایی 

در نوشتار زیر تشریح شده است.
بســته های حمایتی برنامه ملی آبادیران در سه بخشِ 
حمایت از حضور شرکت های دانش بنیان خلاق و فناور، 
حمایت از شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور فعال 
در عرصه آبادانی و پیشرفت فناورانه و حمایت از اساتید، 

نخبگان و پژوهشگران طبقه بندی شده است.
بنیاد برکت از طرح های کار فرمایی )حقیقی و حقوقی( 

تا سقف ۴۰ میلیارد ریال، حمایت از کسب و کارهای 
دانش بنیان یــا دانش محور به صورت تســهیلات تا 
سقف ۵ میلیارد ریال، حمایت از کسب و کارهای خرد 
نوآورانه در جهت محرومیت زدایی و توسعه مناطق کم 
برخوردار، به صورت تسهیلات -تا سقف ۵ میلیارد ریال 

حمایت می کند.
ارائه تسهیلات خرید ماشــین آلات صنعتی مورد نیاز 
شرکت های تولیدی دانش بنیان تا سقف ۱۵۰ میلیارد 
ریال )۳۰ میلیــارد ریال برای هر شــرکت( و تنفس 
حداکثر ســه ماهه و بازپرداخت حداکثــر ۱۵ ماهه از 
برنامه های شــرکت پیشــگامان بنیاد تعاون بسیج به 
شمار می رود. در این بسته حمایتی اعلام شده است اگر 
محصول تولیدی دانش بنیان باشــد، شرکت می تواند 
از تســهیلات ۲۵ درصدی استفاده کند. همچنین اگر 
محصول تولیدی دانش بنیان نباشد، شرکت می تواند 
از تسهیلات ۲۸ درصدی اســتفاده کند. فرد متقاضی 
باید درخواست خود را برای بررسی فنی در قالب نامه 
برای دبیرخانه برنامه ملی آبادیــران و یا بنیاد تعاون 

بسیج ارسال کند.
صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی یکی دیگر 
از نهادهای همکار در پروژه آبادیران است که یک بسته 
حمایتی با ۴ سرفصل تدوین کرده است. ارائه تسهیلات 
به افراد حقیقی تا ســقف ۲ میلیارد ریال با ســود ۲۰ 
درصد تا ۲۰ درصد و دوره بازپرداخت ۱۸ ماهه و ارائه 
تسهیلات به افراد حقوقی تا ســقف ۵ میلیارد ریال با 
ســود ۱۲ تا ۲۰ درصد و دوره بازپرداخت ۱۸ ماهه ۲ 

سرفصل این بسته حمایتی به شمار می رود.
سرفصل سوم نیز ارائه تسهیلات به شرکت های دانش 
بنیان تا ســقف ۱۰ میلیارد ریال با ســود ۵ درصد و 

دوره بازپرداخت ۱۸ ماهه نام دارد و ســرفصل چهارم 
نیز ســرمایه گذاری در پروژه های نوآوری اجتماعی با 
همکاری و تأیید صندوق پژوهــش و فناوری نوآوری 
اجتماعی سرمایه گذاری تا سقف ۲,۰۰۰ میلیارد ریال 

برای ۱۰ شرکت عنوان شده است.
مقرر شــده است ســازمان بهزیســتی نیز تسهیلات 
قرض الحسنه اشتغال زایی در قبال بکارگیری و ایجاد 
اشتغال افراد تحت پوشش سازمان بهزیستی کشور به 
کارفرمایان تا سقف ۴۰ میلیارد ریال به ازای هر نفر ۱ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیــون ریال پرداخت کند. همچنین 
پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی افراد دارای معلولیت 
و نیازمندان جامعه هدف سازمان به کارفرمایان در قبال 
پرداخت حداقل حقوق مصوب شورای عالی کار از دیگر 

تسهیلات سازمان بهزیستی به شمار می رود.
پرداخت کمک هزینه ارتقا کارایی افراد دارای معلولیت 
به کارفرمایان از دیگر حمایت های سازمان بهزیستی 
اعلام شــده اســت؛ مطابق ماده ۱۲ قانون حمایت از 
حقوق افراد دارای معلولیت )تبصره ۲ منظور از کمک 
هزینه ارتقــای کارایی افــراد دارای معلولیت عبارت 
است از پرداخت حداکثر پنجاه درصد حداقل حقوق و 
دستمزد ماهانه مصوب شورای عالی کار برای فرد دارای 
معلولیت شاغل با توجه به شدت معلولیت )خفیف ۳۰ 
درصد، متوسط ۴۰ درصد و شدید ۵۰ درصد که توسط 
سازمان برنامه و بودجه کشور در ذیل ردیف اعتباری 
سازمان فرد متقاضی می بایست درخواست خود را برای 
بررسی در قوانین بودجه سنواتی تأمین می شود.( جهاد 
دانشگاهی از دیگر نهادهای همکار در این پروژه است 
که بسته ای با ۶ سرفصل حمایتی را در دستور کار دارد؛ 
یکی از این سرفصل ها جذب سربازان امریه است که تا 

سقف ۵۰ نفر از بین دانش آموختگان ارشد و دکتری 
صورت می گیرد.

اســتقرار کســب و کارهای منتخب رویداد برای ۳۰ 
واحد فناور واجد شــرایط در حوزه محرومیت زدایی، 
سرمایه گذاری بر روی ۳۰ طرح، هر یک به ارزش ۱۰ 
میلیارد ریال، حمایت از ۵ طرح برتر پژوهشی، هر یک 
تا ســقف ۴ میلیارد ریال مختص طرح های پژوهشی، 
رساله دکتری و طرح های پسادکتری، ارائه تسهیلات 
توســط صندوق های پژوهش و فناوری تا سقف ۱۰۰ 
میلیارد ریال به شرکت های فناور واجد شرایط در حوزه 
محرومیت زدایی و ارائه خدمات توانمندسازی در قالب 
مربی گری آموزش های مهارت افزایی )برگزاری ۵ هزار 
نفر ساعت دوره های آموزشی در بسته حمایتی جهاد 

دانشگاهی در نظر گرفته شده است.
در حوزه حمایت از اساتید، نخبگان و پژوهشگران فعال 
در عرصه پیشرفت و آبادانی کشور بنیاد ملی علم ایران 
اعلام کرده اســت از طرح های پژوهشی اعضای هیأت 
علمی تا ســقف ۳ میلیارد و ۷۵۰ میلیون ریال )افزایش 
۵۰ درصدی نسبت به طرح های عادی( حمایت می کند. 
همچنین حمایت از رساله دکتری دانشجویان دکتری 
تخصصی و استاد راهنما تا سقف ۲ میلیارد و ۴۵۰ میلیون 
ریال )افزایش ۵۰ درصدی نسبت به طرح های عادی( و 
حمایت از طرح پسادکتری ویژه فارغ التحصیلان دکتری 
با شرایط آئین نامه بنیاد علم و استاد مسئول تا سقف ۴ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال )افزایش ۳۰ درصدی نسبت 
به طرح های عادی( در برنامه حمایتی بنیاد علم ایران از 

اساتید و پژوهشگران قرار دارد.
سازمان بهزیستی نیز در راســتای حمایت از اساتید و 
پژوهشگران از طرح های علمی و پژوهشی پژوهشگران 
عضو هیئت علمی دانشگاه و مراکز پژوهشی معتبر تا 

سقف ۱۵ میلیارد ریال حمایت می کند.

ربات انسان نما راننده می شود

طراحی صنعتی از حلقه های مفقوده زنجیره توسعه فناوری تا بازار است

پشتیبانی از کسب وکار نوآورانه در توسعه مناطق کم برخوردار
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بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود20 هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 30 درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود 28 درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود20 هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود 16 تا 28 درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله 85 هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده 
شــود كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكــز مراقبت هاي ويژه به 
فناوري هاي جديد و نياز به بازســازي فناوري هاي اين بخش است. 
تجهيزاتي كه در بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با 
ساير بخش ها تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها 
نيز مهم است. نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در 
مجموعه هاي درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات 
 مي گرفت اما امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيســتم هاي 

جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 
ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود 15 تا
 20 هزار تخت مراقبت هاي ويژه نياز داريم و درحال حاضر تنها حدود 
5 هزار تخت در اين بخش ها داريم كه با كمك وزارت بهداشــت در 
سال آينده 1500 تخت به تعداد آنها اضافه خواهد شد. با اين وجود30 

درصد نياز ما به تخت تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس سازمان نظام پزشكي افزود: مشــكل ديگر ما از نظر كيفيت 
تخت هاست. تخت هاي ما از نظر كيفي استاندارد نبوده و ما در بخش 

مراقبت هاي ويژه نگاهي انتزاعي داريم كه بايد اين نگاه تصحيح شود  
زيرا بخش مراقبت هاي ويژه بك آپ يك بيمارستان است. 

وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 
زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 

رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه

قرص لاغري بخوريد  بيست كيلو وزن 
كم كنيد . اگر لاغر هستيد  قرص هاي 
چاقي بخوريد  و معجزه آن را د ر عرض 
د و هفته ببينيد . با ارسال پيامك بسته 

ويژه ما را د ريافت كنيد . 
اين ها بخشــي از جملات تبليغــات ماهواره اي اســت كه از 
كانال هاي مختلف فارسي زبان پخش مي شود ، با حجم بالاي 
تبليغ و بد ون د اشتن مجوز لازم. د اروهايي كه منشأ بسياري از 
بيماري هاي ناشناس و آسيب هايي است كه نمي توان نسبت 

به پخش كنند گانش اد عايي را وارد  د انست. 
گــرد ش مالي بســيار زياد  فروش ايــن نــوع از د اروها براي 
پخش كنند گان غيرمجاز آنقد ر بالاست كه سيستم پخش آن 

كاملا به روشي حرفه اي د رحال انجام است. 
د ر اختيار د اشتن ســامانه هاي پيامكي و استفاد ه از سيستم 
يكپارچه پخش محصولاتشــان د ر سراســر كشــور نشان از 
برنامه ريزي بد ون مجوز موسسات و قاچاقچياني د ارد  كه از خلا  
قانون هاي پيش گيرند ه سوءاستفاد ه كرد ه و جان مشتريان و 

مخاطبين تبليغات ماهواره اي را به خطر مي اند ازد . 
محمد  هاشــمي، مد ير روابط عمومي وزارت بهد اشت پيش از 
اين با اشــاره به افزايش تماس هاي تلفني هموطنان با مركز 
ملي اطلاع رساني د اروها و سموم وزارت بهد اشت د ر ارتباط با 
مصرف د اروهايي كه د ر شبكه هاي ماهواره اي تبليغ مي شوند ، 
گفت: از آنجا كه موارد ي از بستري د ر بيمارستان و مرگ ناشي 
از مصرف برخــي از د اروهاي كاهــش وزن از جمله فرآورد ه 
HERBAL SLIMMING گزارش شــد ه اســت، توجه 

هموطنان را به چند  نكته جلب مي نمايم. 
وي افزود : تهيه د ارو تنها بايد  از طريق سيستم د ارويي كشور 
اعم از د اروخانه ها و بيمارستان ها صورت گيرد  و حتي پزشك 
معالج هم مجاز به فروش د ارو يا فرآورد ه هاي د ارويي د ر مطب 

نيست. 
هاشــمي تاكيد  كــرد : از آنجاكه نظارت وزارت بهد اشــت بر 
د اروهاي ارائه شــد ه از طريق د اروخانه ها و بيمارســتان ها به 
واسطه كنترل د ائمي شــركت هاي توليد  كنند ه، وارد  كنند ه 
و شــركت هاي پخش د ارو صورت مي گيرد ، شهروند ان بد ون 
نگراني مي توانند  د اروي مورد  نياز خود  را از د اروخانه ها تهيه 

و استفاد ه كنند . 
هاشــمي با عنوان اين مطلــب كه فروش و تبليــغ د اروهاي 
تبليغي د ر شبكه هاي ماهواره اي صرفا جنبه سود جويي د ارد ، 
اظهارد اشــت: اغلب اين د اروها با اد عاي د اشتن مجوز وزارت 
بهد اشــت، مصرف كنند گان را به تهيه و مصــرف اين قبيل 

فرآورد ه هاي غيرمجاز ترغيب مي نمايند . 
عباس ياراحمد ي، مد ير حقوقي ســازمان غــذا و د ارو د رباره 
وجود  قوانين و ضوابط برخورد  با تبليغات د ارويي د ر شبكه هاي 
ماهواره اي فارســي زبان، گفت: چون به مد يران اين شبكه ها 
د سترسي ند اريم و آنها خارج از ايران فعاليت مي كنند  بنابراين 

قانوني هم د ر اين مورد  وضع نشد ه است. 
وي افزود : اما براي برخورد  با شــركت هاي د اخلي يا افراد ي 

كه توزيع كنند ه اين د اروها هســتند  قوانيني د اريم و د ر واقع، 
همان قوانين مصوب ســال 1334 و اصلاحات بعد ي و قانون 

تشكيلات وزارت بهد اشت كفايت مي كند . 
وي اد امه د اد : به طور خاص د ر ماد ه 18 قانون مربوط به مقررات 
امور پزشكي و د ارويي صراحتا آمد ه است كه اشخاصي كه د ر تهيه 
مواد  د ارويي به هر كيفيتي مرتكب تقلب شــوند  از آن جمله كه 
جنسي را به جاي جنس د يگر قلمد اد  كرد ه يا آن را با مواد  خارجي 
مخلوط سازند  و همچنين با علم به فساد  و تقلبي بود ن آن مواد  
براي فروش آماد ه و عرضه بد ارند  يا به فروش برسانند  يا د ارويي را 
به جاي د اروي د يگر بد هند ؛ د رصورتي كه استعمال مواد  د ارويي 
منحصرا علت فوت باشد  مجازات تهيه كنند ه اعد ام و د رصورتي كه 
 يكي از علل فوت باشــد  مجازات تهيه كنند ه حبس د ائم خواهد 

 بود .  وي همچنين با نام بــرد ن از افراد ي كه به عنوان نمايند ه 
فروش اين د اروها د ر شــبكه هاي ماهواره اي شــماره تلفن 
خود  را اعلام مي كنند ، افزود : بنابر تشــخيص قاضي حد اكثر 
 مجــازات پيش بيني شــد ه د ر قانــون براي چنيــن جرمي 

اعد ام است. 
مد يرحقوقي سازمان غذا و د ارو گفت: البته ما د ر اين پروند ه ها 
با افراد ي مواجه بود يم كه عمد تا به عنــوان كارمند  يا پيك يا 
تلفنچي استخد ام شــد ه بود ند  و چون معمولا اين شركت ها 
نشاني خود  را به هيچ مشــتري اي نمي د هند  بنابراين رد يابي 

آنها بسيار د شوار است. 
ياراحمد ي افزود : حتي د ر يكي از پروند ه هــا با فرد ي مواجه 
شد يم كه علاوه بر تبليغ براي فروش د ارو د ر شبكه ماهواره اي، 

نســبت به فروش لباس و كفش د ر د اخل كشــور هم تبليغ 
مي كرد . 

وي اد امه د اد : بازرســان ما د ر چند  پروند ه به طور شــبانه روز 
كار كرد نــد  تا توانســتند  عوامل ايــن شــركت ها را رد يابي 
كرد ه و بــا همكاري مامــوران انتظامي، بازد اشــت و تحويل 
مراجع قضايي شد ند  اما افراد  د ســتگير شد ه معمولا از سطح 
 مد ير شــركت فراتر نيســتند  و عوامل اصلي خارج از كشور 

حضور د اشتند . 
مد يرحقوقي ســازمان غذا و د ارو همچنين گفت: با توجه به 
اينكه توليد  و توزيع اين د اروها ســود د هي بسيار بالايي د ارد  
به طوري كه به گفته افراد  بازد اشت شد ه، بسته بند ي و توزيع 
د اروها د ر د اخل كشور گاه از 300 الي 1000 د رصد  براي اين 

افراد  سود آوري د اشته كه همين ارقام براي بسياري افراد  اين 
انگيزه را ايجاد  مي كند  كه وارد  اين عرصه شوند  د رحالي كه از 
قبح ماجرا هم بي اطلاعند  و نمي د انند  كه سلامت جامعه را با 
چه خطري مواجه مي كنند ؛ شايد  حتي بايد  براي اين افراد  هم 

فرهنگ سازي صورت بگيرد . 
ياراحمد ي د ر پايان با بيان اينكه غيــر از مواد  قد يمي قانون، 
هيچ تاكيد  جد يد ي براي ممنوعيت ايــن د اروها و برخورد  با 
عوامل توليد  و توزيع آن وجود  ند ارد ، خاطر نشان كرد : جلسات 
مشتركي بين مسئولان سازمان نظام پزشكي، وزارت ارشاد ، 
ســازمان غذا و د ارو و نيروي انتظامي د رحال برگزاري است 
تا آيين نامه ها و د ســتورالعمل هاي ويــژه اي د ر اين خصوص 

تد وين شود . 

وزارت بهد اشت نسبت به برخورد  با متخلفان هشد ار د اد 

سود1000درصديتوزيعداروهايماهوارهاي



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3053 چهار شنبه 30 خرداد ماه1403

کشاورزي

رئيس سازمان د امپزشــكي گفت: 8/8 
ميليارد  تومان غرامت به خسارت د يد گان 
 VHS از پــرورش ماهي كــه از بيماري
خســارت د يد ه اند ، پرد اخت مي شــود  
به شــرطي كه بعــد  از اعلام ســازمان 
د امپزشكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ه باشند . مهد ي خلج د ر 
پاسخ به سوال مبني بر اينكه پرورش د هند گان ماهي عنوان مي كنند  
از غرامت حد ود  10 ميليارد  توماني خسارت د يد گان پرورش ماهي 
قزل آلا از ويــروس VHS، مبلغي د ريافــت نكرد ه اند ، گفت: مبلغ 
مذكور معاد ل 8 ميليارد  و 800 ميليون تومان است و ما به آن د سته 
از مزارع پرورش ماهي خســارت مي د هيم كه بعد  از اعلام سازمان 
د امپزشــكي بلافاصله توليد  خود  را قطع كرد ند . ولي به آن د سته از 
پرورش د هند گاني كه د ر مقابل اعلام خطر نسبت به ويروس توجهي 
نكرد ند  و به توليد  اد امه د اد ند  و باعث آلود گي ســاير مزارع شــد ند ، 

هيچگونه خسارتي پرد اخت نخواهيم كرد . 

  نيمي از مراكز پرورش قزل آلا، واجــد  د ريافت پروانه 
بهد اشتي نيستند 

رئيس سازمان د امپزشكي د ر پاسخ به سوال د يگري مبني بر اينكه 
طبق گفته پرورش د هنــد گان ماهي قزل آلا يكي از د لايل شــيوع 
ويروس VHS د ر بين مزارع پرورش ماهي، نزد يكي مزارع به يكد يگر 
بود ه است و چرا سازمان مجوزهايي را د ر فواصل نزد يك براي احد اث 
مزارع پرورش ماهي مي د هد ، گفت: 50 د رصد  مزارع پرورش قزل آلا 
واجد  د ريافت پروانه بهد اشتي نيستند  ولي به هرحال شكل گرفته و ما 
نتايج آن را مي بينيم. وي افزود : د ر آيند ه بايد  به د نبال تغيير باشيم و 
پرورش د هند ه خود ش الزامات پرورش را رعايت كند  و نسبت به آن 

متعهد  باشد . 

  نياز ايران به 700 ميليون تخم چشم زد ه ماهي قزل آلا
رئيس سازمان د امپزشكي كشور با بيان اينكه ويروس VHS يكي 
از خطرناك ترين بيماري ماهيان قزل آلاست، گفت: رد پاي ويروس 
مذكور از سال 1382 د ر كشــور تاييد  و به مراجع بين المللي اعلام 
شد ه است. وي افزود : با تغيير اقليم و گرم شد ن هوا، آب هاي سطحي 
كاهش مي يابد  و به اين ترتيب ويروس هايي از قبيل VHS موجب 
اثرگذاري بر ماهي  قزل آلا كه نوعي ماهي ســرد آبي است، مي شود . 
وي با اشاره به تعد د  مزارع پرورش ماهي و افزايش روزافزون آنها چه 
به لحاظ تعد اد  و چه به لحاظ توليد ، گفت: نياز سالانه به تخم چشم زد ه 

ماهي قزل آلا حد ود  650 تا 700 ميليون است د رحالي كه حد ود  200 
ميليون آن د ر د اخل تامين مي شود . 

  تخم ماهي قاچاق، عامل ورود  آلود گي به مزارع پرورش 
ماهي

رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: سازمان شيلات كميت تخم 
چشم زد ه ماهي را تعيين مي كند  و سازمان د امپزشكي د ر تعيين كميت 
و تعيين شركت وارد كنند ه آن نقشي ند ارد  بلكه فقط يك نقش حاكميتي 
را بر عهد ه د ارد . خلج اظهار د اشت: نظارت بر محصول وارد  شد ه بر عهد ه 

سازمان د امپزشكي است كه اين سازمان با اين موضوع به صورت جد ي 
برخورد  مي كند . رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: هم اكنون از 
كشورهاي مختلف مانند  فرانسه، د انمارك و اسپانيا با شرايط منطقي 
تخم چشم زد ه ماهي به كشور وارد  مي شود  و د ر 3 سال اخير حد ود  1122 
نمونه از همه محموله هاي وارد اتي برد اشت شد ه و 1608 آزمايش روي 
 VHS آنها انجام شد ه كه د رنتيجه آزمايشات هيچ گونه رد پايي از ويروس
د ر محموله هاي وارد اتي نبود ه است. وي افزود : اگر از طريق قاچاق محموله 
آلود ه وارد  مي شود ، ما نمي توانيم آن را كشف كنيم و اين وظيفه بر عهد ه 
ما نيست. به گزارش فارس، رئيس سازمان د امپزشكي اظهار د اشت: براي 

آيند ه د ر پرورش اين ماهي بايد  به سمت تجهيز و سيستم هاي مد اربسته 
حركت كنيم و آب ورود ي و خروجي از استخرهاي مزارع پرورش ماهي 
مشخص باشد . خلج بيان د اشــت: د ر حال حاضر مزارع پرورش ماهي 
قزل آلا به شرايطي رسيد ه كه آماد گي مجد د  براي ريختن بچه ماهي را 

د ارد  مشروط بر اينكه ضوابط بهد اشتي د ر آن رعايت شود . 

  ويروس آنفولانزاي فوق حاد  پرند گان د ر ايران گرد ش 
ند ارد 

خلج با اشاره به آنفولانزاي پرند گان كه صنعت طيور و بهد اشت عمومي 

و همچنين سلامت انسان ها را د چار مخاطره جد ي مي كند ، گفت: بر 
اين اساس اكيپي از سازمان د امپزشكي و محيط زيست ساماند هي 
شــد  تا د ر مناطقی كه پرند گان مهاجر وجود  د ارند ، مراقبت هايي 

به عمل  آيد .
 رئيس سازمان د امپزشكي كشور اظهار د اشت: اين سازمان ساماند هی 
31 هزار و 394 نمونه از تعد اد  961 واحد  پرورش طيور صنعتي و 380 
روستا را انجام د اد  و روي اين نمونه ها بالغ بر 105 هزار آزمايش صورت 
گرفت. وي افزود : رهاورد  اين تلاش اين بود  كه ويروس آنفولانزاي فوق 

حاد  پرند گان د ر كشور د ر گرد ش نيست. 

رئيسسازماندامپزشكيخبرداد

پرداخت خسارت مشروط به پرورش د هند گان ماهي

رئيس شــوراي ملي زعفران نسبت به 
بي توجهي مسئولان به پروسه توليد تا 
بازار و صادرات زعفران طي ســال هاي 
گذشته انتقاد كرد و گفت: زعفران كالاي 
لوكس نيست و بايد نگاه به اين محصول 
به عنوان يك كالاي فوق اســتراتژيك براي كشــور تغيير كند. 
غلامحسين شافعي اظهار كرد: توليد زعفران طي سال هاي اخير 
افزايش مناسبي داشته و سطح زير كشت آن در كشور بالا رفته اما 
مشكلي كه در اين زمينه وجود دارد، اين است كه راندمان توليد 
زعفران در ايران در مقايسه با ديگر كشورها بسيار پايين تر است كه 
البته وزارت جهاد كشاورزي اقداماتي در اين زمينه انجام داده است. 

   طرح جامع زعفران از بايگاني خارج شود
وي افزود: راه حل مشكل توليد زعفران اجراي »طرح جامع زعفران« 
است كه سال ها پيش به تصويب رسيده اما اجباري نشد و به نظر 
مي رسد عمده ترين مشكل ســر راه اجراي اين طرح، بودجه بوده 
كه گريبان گير مسئولان شده است. شافعي ادامه داد: طرح جامع 
زعفران مي تواند بهره وري توليد را افزايش دهد و هرچه زودتر در 
كشور اجرايي شود و به توليد كمي و كيفي اين محصول استراتژيك 

كمك كند. 

   كشت زعفران فقط در مناطق كم  بارش
رئيس شــوراي ملي زعفران گفت: يكي از مشكلاتي كه در توليد 
زعفران وجود دارد، توســعه كشــت آن در همه مناطق كشــور 
است درحالي كه زعفران در شــرايط بحران آبي كه هم اكنون در 
كشــور به وجود آمده اســت، به عنوان محصولي كه مي تواند در 
 شرايط كم آبي رشد كند، بايد در مناطق كم آب و كم بارش توسعه

 يابد. 

   برند سازي براي زعفران ايراني ضروري است
شــافعي درباره مشــكلات صادرات زعفــران نيز اظهــار كرد: 
در بــازار جهاني زعفران بــا رقباي جديدي روبه رو هســتيم كه 
اصولي تر و علمي تر از ايران كار مي كنند امــا بايد بتوانيم ضمن 
حفظ بازار زعفــران ايراني در فضاي بين المللي، به برندســازي 
 زعفران كه مــورد بي مهري قرار گرفته اســت، بيــش از پيش 

توجه كنيم. 
   وصل شدن به مشتري نهايي بدون واسطه ها

رئيس اتــاق بازرگاني ايران بــا بيان اينكه طي ســال هاي اخير 
تلاشــي براي تثبيت زعفران ايراني در بازارهــاي جهاني انجام 
نشده است، گفت: يكي ديگر از مشــكلات صادرات زعفران اين 
است كه نمي توانيم مســتقيما محصول خود را به مصرف كننده 
برسانيم و در اين راه بيشــترين صادرات زعفران ايراني به وسيله  
واســطه هايي صورت مي گيرد كه آن را به نام خود به كشورهاي 
ديگر و مصرف كنندگان نهايي صادر مي كنند. وي افزود: شوراي 
ملي زعفران پيشنهاداتي در اين زمينه مطرح كرده كه با همكاري 
كميسيون كشاورزي مجلس اميدواريم بتوانيم برند ملي زعفران 
ايراني را بشناسانيم و مستقيما توليد خود را به مصرف كننده نهايي 

متصل كنيم كه در اين صورت ارزش افزوده چند برابر نصيب ايران 
و صادر كنندگان زعفران مي شود. 

   ضرورت توجه به صنايع تبديلي
به گزارش ايسنا، شافعي تصريح كرد: يكي ديگر از مشكلات موجود 
در بازار زعفران توجه نكردن به صنايع تبديلي است. درحالي كه در 

دپارتمان هاي بين المللي همواره شــاهد رونمايي از دستاوردها و 
محصولات حاصل از دو محصول عمده ايراني )زعفران و انار( هستيم. 

   زعفران تا پايان سال به بورس مي رود
50 درصد مسير ورود زعفران به بورس طي شده است و اميدواريم 
تا پايان سال اين اتفاق به طور كامل محقق شود. محمدرضا قدسي، 

مدير امور باغباني  سازمان جهاد  كشاورزي خراسان رضوي با اعلام 
اين خبر عرضه زعفران در بورس را كمكي به صادرات زعفران در 
سطح جهاني دانست و اظهار كرد: عرضه زعفران در بورس، اعتبار 
صادرات آن را در برند جهانــي افزايش مي دهد و اين اتفاق كمك 
شاياني به بازار زعفران خواهد كرد. وي با اشاره به اينكه سازمان جهاد 
كشاورزي براي بهبود كيفيت زعفران در مرحله توليد تلاش خود 

را كرده است، اظهار كرد: كارگزاران بورس بايد بقيه مسير را كامل 
كنند، البته تاكنون ميزاني از زعفران خريداري شده اما اين مقدار به 
اندازه كافي نيست. قدسي نارضايتي رئيس اتحاديه صادركنندگان 
زعفران استان از وضعيت بازار را ناشي از نوسان قيمت ها دانست 
 و گفت: اگر زعفــران وارد بورس شــود، شــاهد تثبيت قيمت 

خواهيم بود. 

زعفرانکالایفوقاستراتژیک

کشت زعفران فقط در مناطق کم بارش
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استان ها

اجرای پروژه اتصال شرکت آب و 
فاضلاب استان مرکزی به شبکه 

سراسری فیبر نوری صنعت برق
ســید محســن موســوی: پــروژه اتصال 
شــرکت آب و فاضــاب اســتان مرکزی به 
 شــبکه سراســری فیبر نــوری صنعت برق 

اجرایی شد
حشمت اله عباســی مدیرعامل شرکت آب و 
فاضاب استان مرکزی اظهار کرد: در اجرای 
طرح اتصال شــرکت آب و فاضاب به شبکه 
فیبر نوری این شــرکت براساس دستور وزیر 
نیرو بمنظور تسهیل خدمت رسانی و برقراری 

ارتباط موفق بوده اند.
وی افزود: عطف به مکاتبه شــرکت توانیر با 
موضوع اعام مسیر مناسب به منظور اتصال 
شــرکتهای آبفا به فیبر نــوری صنعت برق، 
شرکت شرکت اب و فاضاب استان مرکزی 
به این شبکه در توزیع برق استان متصل شد.

وی در ادامــه افــزود: بــه منظــور متمرکز 
ســازی ســامانه توسط شــرکت مهندسی 
آب و فاضاب کشــور و پیاده ســازی شبکه 
خصوصــی وزارت نیرو در بســتر فیبر نوری 
، عملیات اجرایــی اتصال بــه فیبر صنعت 
برق توســط پیمانکار و با نظــارت همکاران 
 دفتر فناوری اطاعات شــرکت آبفای استان 

صورت پذیرفت.
عباســی خاطرنشان کرد: ارســال و دریافت 
مکاتبات در بســتر دیتا، برگزاری جلســات 
آناین و ویدئو کنفرانســی، یکپارچگی نوع 
ارتباط و… از جملــه دلایل و مزایای اجرای 
این طرح در سطح وزارت نیرو است و با اتصال 
شــبکه فیبر نوری برقراری ارتبــاط ویدئو 
کنفرانس با وزارت نیرو، شرکت مادر تخصصی 
آبفا کشور و سایر شــرکت های صنعت آب و 
برق ، عاوه بر ظرفیت های بالای زیر ساختی، 
انتقال اطاعات و داده ها با ســرعت و امنیت 
بیشتر ، هزینه کمتر و مســتقل از ارتباطات 

مخابراتی و اینترنتی انجام می شود.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضاب اســتان 
مرکزی تحقق این پروژه را گامی بسیار مهم 
در راســتای برقراری ارتباطات امن و پایدار و 
پرسرعت در ارائه ســرویس ها در حوزه های 
گوناگون عنوان کرد و افزود: مطابق مطالعات 
انجام شــده، این بســتر ارتباطــی درآینده 
به عنوان زیرساخت اصلی جهت ارتباط حوزه 
ستادی با دیگر شرکت های صنعت نیز مورد 

بهره برداری قرار خواهد گرفت.
گفتنی اســت، فیبر نوری داری پهنای باند 
بســیار بالاتر از کابل های معمولی اســت، با 
فیبر نوری می توان داده های تصویر، صوت و 
داده های دیگر را بــه راحتی با پهنای باند بالا 
تا 100 گیگابیت بر ثانیه و بالاتر انتقال داد و 
امروزه مخابرات فیبر نــوری، به دلیل پهنای 
باند وسیعتر در مقایســه با کابل های مسی و 
تاخیر کمتر در مقایســه با مخابرات ماهواره 
ای از مهمترین ابزار انتقال اطاعات محسوب 

می شود.

اخبار

روح الــه عبدالعلــی زاده 
– تبریز؛دادســتان تبریز 
با تاکیــد بر لــزوم توجه 
به وحدت، همبســتگی و 
انســجام ملی در انتخابات 
پیش رو به عنوان خواست همگانی، گفت: خط قرمز 
ما رفتارهای ناهنجار، ناقض قانون، اخاق و توجه به 
انسجام ملی است طوری که نباید نامزدها و هواداران 
و ستادهای انتخاباتی آنها احتمالا از چارچوب های 

اخاقی و قانونی خارج شوند.
بابک محبــوب علیلو در نشســت تبیینی فعالان 
رسانه ای آذربایجان شرقی، با اشاره به تاکیدات رهبر 
معظم انقاب به رعایت چهار شــاخص مشارکت، 
رقابت، سامت و امنیت انتخابات، اظهار کرد: اقتدار 
جمهوری اســامی فقط با همراهی مردم دســت 
یافتنی بوده بر این اساس حضور مردم در عرصه های 
مختلف سیاسی به ویژه انتخابات تاثیرگذار است و 
این موضوع حتی فراتــر از نتیجه انتخابات اهمیت 

دارد.
وی با بیان اینکه رســانه می توانــد نقش اصلی در 
افزایش مشارکت و حضور پرشور مردم در انتخابات 
ایفا کند، افزود: باید زمینه مشارکت قوی و پرشور 
در انتخابات ریاست جمهوری را فراهم کنیم و این 
موضوع شدنی است زیرا مردم همواره نشان داده اند 
که مدافع سرسخت نظام جمهوری اسامی بوده و به 
رغم مشکات مختلف اقتصادی جامعه، در صحنه 
حضور می یابند و توطئه های دشمنان را نقش بر آب 
می کنند که آخرین نمود آن، وداع مردم با کاروان 

شهدای خدمت بود.
وی با اشاره به قوانین انتخاباتی چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری، اظهار کرد: ویژگی »سامت« در 
تمام انتخاباتی که پس از پیروزی انقاب اســامی 
برگزار شده است، رعایت شده و این دور از انتخابات 
ریاســت جمهوری نیز در ســامت کامل برگزار 

می شود.
محبوب علیلو افزود: تامین امنیت انتخابات عاوه 
بر اینکه برعهده دستگاه های امنیتی است، مردم و 

رسانه ها نیز نقش مهمی در تامین این اصل مهم در 
انتخابات پیش رو دارند.

وی با بیان اینکه تبلیغات انتخاباتی نامزدها نباید از 
چارچوب اخاقی و هنجارهای قانونی خارج شود و 
نقض آن ها قابل اغماض نیســت، گفت: رسانه ها و 
افراد فعال در حوزه تبلیغــات باید با هدف تبیین و 

آگاه سازی افکار عمومی کمک کنند.
دادستان تبریز با اشاره به رصد فعالیت های مجرمانه 
و ناقض قوانیــن در فضای مجازی و شــبکه های 
اجتماعی، اظهار کرد: تمام بایدها و نبایدها به طور 
کتبی به روسای ســتادهای مرکزی تبلیغاتی در 

استان منعکس شده است.
وی با اشــاره به بخشــی از این بایدهــا و نبایدها، 
خاطرنشــان کرد: امکانات دســتگاه های اجرایی 
دولتی و عمومی غیردولتی مثل شهرداری ها نباید 
با هدف تبلیغ به نفع یا ضرر کاندیداها استفاده شود 
و مدیران و مسئولان با هر رده ای نباید از موقعیت 

خود به نفع یا ضرر کاندیدایی عمل کنند.
محبوب علیلو با اشاره به اهمیت جایگاه رسانه در 
شرایط کنونی جامعه، افزود: رســانه، ضلع اصلی 
فرهنگی جامعه بــوده و تقویت وضعیت فرهنگی، 

اجتماعی، سیاســی و امنیتی بیشــتر از این مجرا 
امکان پذیر است و رســانه در صف نخست انتقال 

هنجارها و ارزش های اجتماعی قرار دارد.
وی با یادآوری نام و یاد شهدای خدمت، گفت: شهید 
آیت الله رئیســی، رئیس جمهور مکتبی، مردمی، 
دلسوز و متعهد بود و عاوه بر تعهد، مهر و محبت 
خاصی داشــت که در برخورد اول با مردم آنچنان 
گرم و صمیمی و بامحبت بود گویا آن ها را چندین 

سال است که می شناسد.
وی افزود: شــهید آیت الله آل هاشم نیز درس های 
بســیاری بــه مــا داد، کاش بتوانیم از بخشــی 
از ســیره های رفتاری آن شــهید تبعیت کرده و 
رفتارهای خوب این شــهید محراب را در زندگی 
خود جاری و ساری سازیم، شهید آیت الله آل هاشم 
در موضوع جذب حداکثری و دفع حداقلی که مورد 
تاکید رهبر معظم انقاب اســت، نمونه بود و افراد 
بسیاری که با او زاویه داشتند، با نوع رفتار و برخورد 

و سلوک بزرگوارانه ایشان جذب می شدند.
دادستان تبریز گفت: امروز نظام جمهوری اسامی 
و انقاب اسامی به چنین دیدگاه ها و نگرش هایی 
نیاز دارد و استاندار شهید نیز در مدت کمی نشان 

داد با مردم است و می توان برای مردم در کوتاهترین 
زمان نیز کار کرد.

****شور و نشاط اجتماعی را در حوزه بلوغ 
سیاسی نشان دهیم

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی آذربایجان شرقی با 
اشاره به جریان رسانه ای استان در انتخابات مجلس 
شورای اسامی و ســانحه بالگرد شهدای خدمت، 
گفت: رســانه های اســتان با نگاه مثبت در جهت 
مشــارکت افزایی و ایجاد بصیرت و بینش سیاسی 

بین مردم تاش کرده اند.
سیدمحمدحســین باغی با بیان این که هدف ما 
مشارکت پرشور مردم با بینش و آگاهی سیاسی و 
اجتماعی در انتخابات ریاست جمهوری است، افزود: 
رویکرد رسانه، ارتقای مشارکت آگاهانه مردم بوده 
و باید بنای مشارکت افزایی آگاهانه در دستورکار 
قرار گیرد. وی با بیان اینکه این اداره کل از جریان 
رسانه ای و اصحاب رسانه استان حمایت می کند، 
اظهار کرد: دستورالعمل رســانه ای هیات نظارت 
بر مطبوعات دربــاره انتخابــات، قوانین انتخابات 
مرتبط با حــوزه تبلیغات به کانون هــای آگهی و 
تبلیغاتی و توصیــه نامه های رســانه ای پیرامون 
 انتخابات از جمله الزامات اباغی به حوزه رســانه و 

تبلیغات است.
باغی تاکید کرد: باید شــور و نشاط اجتماعی در 
حوزه بلوغ سیاســی را در این دور از انتخابات نیز 

نشان بدهیم.

**** فعالان رســانه ای آذربایجان شرقی 
سرآمد در پایبندی به قانون و اصول اخلاقی

رئیس پلیــس فتا آذربایجان شــرقی تبریز نیز در 
این جلسه گفت: فعالان رســانه ای استان از لحاظ 
پایبندی به مقررات و اصول اخاقی در فعالیت های 

خود سرآمد هستند.
سرهنگ اکبر محمد جعفری با بیان این که پلیس فتا 
همواره در خدمت تمام مردم جامعه برای برقراری 
آرامش روانی در فضای مجازی اســت، افزود: خط 
قرمز ما تشــویش اذهان و برهم زدن آرامش روانی 

مردم است.

دادستان تبریز:

اقتدار جمهوری اسلامی فقط با همراهی مردم دست یافتنی است

برگــزاری مانــور اکیپ های 
بازرسی ویژه عید قربان

مانور اکیپ های بازرســی دامپزشکی البرز 
ویژه عیــد قربان بــا حضور دکتــر علیرضا 
رفیعی پور سرپرســت اداره کل دامپزشکی 
اســتان البرز، دکتر رمضانــی فرماندار ویژه 
کرج، سازمان جهاد کشــاورزی، اداره محیط 
زیست، شــهرداری اســتان، اداره تعزیرات، 
اداره صنعــت و معــدن و مرکز بهداشــت 
 شــرق و غــرب اســتان در ایــن اداره کل

 برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل دامپزشکی 
استان البرز ، دکتر علیرضا رفیعی پور، ضمن 
تبریک عید ســعید قربان گفــت: تمام اجزا 
و ارکان حاکمیت دســت به دســت یکدیگر 
داده اند تا بــه کمک دامپزشــکی به عنوان 
متولی ســامت مــردم، اقداماتــی را انجام 
دهند تا در عید قربان مخاطــره ای در حوزه 
 بیماری های مشترک بین انسان و دام مردم 

را تهدید نکند.
وی بــا اشــاره به اینکــه تب کریمــه کنگو 
یک بیماری مشــترک بیــن انســان و دام 
اســت که در مواقعی حتی مــی تواند منجر 
 به مرگ انســان شــود،افزود: در این روزها 
اگر ذبــح دام با شــرایط بهداشــتی و تحت 
نظــارت بازرســان و کارشناســان مربوطه 
صورت نگیــرد، ممکن اســت مخاطراتی را 
برای مردم ایجاد کند، بنابراین تهیه گوشــت 
ســالم و باکیفیت و بهداشــتی و عرضه آنها 
 بین مصرف کننــدگان و نیازمندان بســیار 

مهم است.
فرماندار ویژه کرج نیز در ســخنانی گفت : به 
منظور ایجاد امنیت خاطر برای مردم جهت 
خرید و قربانی دام، اکیپ های بازرســی اداره 
کل دامپزشکی البرز در ســطح استان فعال 

هستند.
دکتر رمضانی افزود: سامت و امنیت غذایی 
مردم باید در اولویت باشد و درست است که 
درگیر انتخابات ریاســت جمهوری هستیم 
 اما نبایــد از موضوعات اصلــی جامعه غافل 

شویم.
رمضانی اظهار کرد: با توجه به وجود بیماری 
های مشــترک بیــن انســان و دام و امکان 
واگیری آنها از جمله تــب کریمه کنگو باید 
برای عید ســعید قربان مقدمات بهداشــتی 
فراهــم گــردد و تاش شــود تا دام ســالم 
و تحت نظارت ناظرین بهداشــتی، شــرعی 
 و کارشناســان اداره کل دامپزشــکی استان 

ذبح شود.
فرماندار ویــژه کرج با تاکید بــر حضور همه 
آحاد مــردم در انتخابات ریاســت جمهوری 
خاطر نشــان کــرد :باید رئیــس جمهوری 
انتخــاب شــود کــه در قامــت شــهید 
 رئیســی و ادامــه دهنــده دولــت قــوی

 او باشد.

دیدار و نشســت کاری مدیر کل تامین 
اجتماعی استان مرکزی با شهردار اراک

بررسی مسائل کاری و تعامل های 
فی مابین، محور این دیدار بود

سید محســن موســوی: در دیدار و نشست 
علیرضــا حســینی مدیــر کل تامیــن 
اجتماعی اســتان مرکزی با دکتــر علیرضا 
محمودی شــهردار اراک، پیرامون مســائل 
 کاری و تعامــل هــای فــی مابیــن، بحث 

و گفتگو شد.
بــه گــزارش اداره ارتباطــات و امــور بین 
الملل شــهرداری، ظهــر روز شــنبه مورخ 
26 خــرداد مــاه ســال جــاری، علیرضــا 
 حســینی مدیــر کل تامیــن اجتماعــی 
اســتان مرکــزی در دیــدار و نشســت با 
دکتــر علیرضا محمــودی شــهردار اراک، 
معاون مالــی و اقتصــادی و مدیــران مالی 
و درآمــد شــهرداری، پیرامــون مســائل 
 کاری و تعامــل های فــی مابیــن، بحث و 

گفتگو نمودند.

اخبار

وزیر امــور اقتصــادی و دارایی در آییــن افتتاح 
طرح توســعه گمرک اختصاصی فــولاد مبارکه 
گفت: در حوزه تولیــد مجتمع فولاد مبارکه یکی 
 از مصادیق زنجیــره ارزش کامل، تــراز و نمونه

 کشور است.
   ســید احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در آییــن افتتاح طرح توســعه گمرک 
اختصاصی فولاد مبارکه اظهار کرد: رویداد امروز 
به جهت ارتباط با سایر رویدادهای حوزه گمرکی 
و تجارت خارجی و حتی سایر رویدادهایی که در 

وزارت اقتصاد دنبال کردیم، یک صدای مشترک و 
آهنگ واحد است.

وی افزود: همه اقدامات صــورت گرفته ازجمله 
درگاه ملــی مجوزهــای کســب وکار، موضوع 
تسهیل گری در انبارهای سازمان اموال تملیکی 
و سرعت استرداد کالاهای متروکه، کاهش تعداد 
بخش نامه های حوزه تجاری، کاهش مدت زمان 
تشریفات امور گمرکی و پروژه هایی مانند توسعه 
گمرک اختصاصی همه در راستای این است که 
تولید و تجارت رسمی در کشور سهل، کم هزینه، 

روان، جذاب و بدون مانع و فساد انجام شود.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی خاطرنشــان کرد: 
در چنیــن شــرایطی حتمــاً منابع کشــور اعم 
از منابع مالی، ســرمایه های انســانی و مدیریتی 
ترجیح می دهند، وارد فعالیت تولیدی شــوند و 
در حوزه هــای غیر مولد اقتصــاد حرکت نکنند، 
بنابراین تسهیلی که صورت گرفت ادامه زنجیره 
مســیر گذشــته اســت که به نظر می رسد، اگر 
بخواهیم فرمایش رهبر معظــم انقاب در مورد 

ســال های مکرر شــعار تولیدی را محقق کنیم، 
شاهد زنجیره بی شــماری از این رضایت مندی ها 
برای تولیدکنندگان و دعوت عملی خواهیم بود، 
به ویژه در حوزه تولید کــه مجتمع فولاد مبارکه 
یکی از مصادیق زنجیره ارزش کامل، تراز و نمونه 

کشور است.
وی با بیان این که مســیر توســعه فولاد مبارکه 
براساس گزارشــی که مدیرعامل این شرکت در 
بازدید از پــروژه نورد گرم 2 داشــت، ادامه دارد، 
اضافه کرد: تا اینجای کار این صنعت مصداق بارز 
دوری از خام فروشــی و اقتصاد نفتی آسیب پذیر 
است تا به ســمت اقتصاد تولیدی و صادرات غیر 
نفتی هرچقــدر پیچیده تــر با فنــاوری بالاتر و 

رقابت پذیر حرکت کنیم.
خاندوزی در خصــوص چرایی توســعه گمرک 
اختصاصی فولاد مبارکه ابــراز کرد: فولاد مبارکه 
پنجمین صادرکننده بزرگ و بیستمین واردکننده 
برتر کشور اســت، همچنین این شرکت سالانه 
بیش از یک میلیارد دلار گــردش تجاری دارد و 

خدمات و تأثیــرات آن در صنعت فولاد و ســایر 
 دســتورکارهای راهبــردی حاکمیــت، نمونه 

و پیشرو است.
وی تصریح کرد: فولاد مبارکه به لحاظ اقتصادی 
کمک تسهیل گرانه ای برای استان و کشور است 
و امیدواریم این مسیر برای ســایر صنایع نیز در 

صورت همت خودشان ایجاد شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پایان گفت: با توجه 
به این که یکی از شــرکت های مهم دانش بنیان 
تولیدکننده بزرگ دستگاه های X-ray و یا همان 
آشکارساز بزرگ در استان اصفهان است، حدود ۴0 
دستگاه آشکارساز چمدانی تولیدی که با همکاری 
گمرکات جمهوری اسامی تولید شده و تا ظرف 
چند روز آینده در گمرکات کشور نصب خواهد شد 
که منجر به افزایش ظرفیت تجارت خرد کشــور 
و مصداقی برای شفاف ســازی اقدامات است؛ از 
خداوند متعال می خواهیم همــه ما را همواره در 
مسیری که رئیس جمهور شهید انجام دادند ثابت 

قدم و موفق باشیم. 

شهردار ساری گفت: تاشمان را برای تحقق مطالبه رئیس جمهور 
شهید در جهت تکمیل نیروگاه زباله سوز مرکز استان دوچندان کردیم.

به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری ساری، 
محمدحسین قبادی شهردار ساری در جلســه کارگروه راهبردی 
مدیریت پسماند مازندران که در سالن شــهید رجایی استانداری 
مازندران برگزار شــد به پروژه ســکوی موقت زباله در مرکز استان 
اشاره کرد و گفت: طبق صورت جلسه 1۴01.۷.1۷ ضرورت احداث 
سکوی موقت انتقال زباله مشــروط به رعایت الزامات و ماحظات 
زیست محیطی به ویژه کنترل آلاینده های تولیدی ازجمله شیرابه 
با نظارت مستمر اداره کل محیط زیســت و دانشگاه علوم پزشکی 

مازندران در مکان فعلی مورد موافقت قرار گرفت.
وی افزود: این پروژه زیست محیطی که در ابتدای بلوار سلیم بهرامی 

واقع شده است و می تواند روزانه ۴0 هزار لیتر شیرابه را تصفیه کند.
شهردار ساری گفت: شیرابه های تصفیه شده برای آبیاری فضای سبز و 

محیط های درخت کاری شده مورداستفاده قرار می گیرد.
قبادی این را هم متذکر شد: هزینه قابل توجهی برای احداث این پروژه 
صرف شده است و اگر هم بخواهیم به مکان دیگری انتقال دهیم با 

نارضایتی شهروندان آن منطقه مواجه خواهیم شد.
وی خواستار استفاده از این سکوی موقت زباله در شرایط فعلی شد 
و از استاندار مازندران خواست نسبت به این موضوع اهتمام ویژه ای 

داشته باشد.
قبادی همچنین به نیروگاه زباله  سوز ساری در مرکز استان اشاره کرد 
و افزود: مکاتباتی با شرکت TTS داشتیم تا نوع تجهیزاتی که قرار است 

به این پروژه الحاق شود را به ما معرفی کنند که اگر امکان آن وجود 
دارد در داخل کشور تهیه کنیم اما متأسفانه تاکنون پاسخی دریافت 
نکردیم. شهردار ساری افزود: 60 میلیارد تومان اعتبار برای این پروژه 
از سوی سازمان پسماند وزارت کشــور تائید شده بود که متأسفانه 
این میزان به 20 میلیارد تومــان نقد تغییر پیدا کرد همین موضوع 
مشکاتی را برای شــهرداری فراهم کرد. البته شهرداری و سازمان 

بسیج سازندگی به جد پیگیرحل این موضوع هستند.
وی افزود: با توجه به تأکیدات رئیس جمهور شــهید در سفر آخر به 
استان مازندران مبنی بر تکمیل نیروگاه زباله سوز ساری تاشمان 
را برای اتمــام این پروژه مضاعــف کردیم تا تاش هــا و تأکیدات 

سیّدالشهدای خدمت به بار بنشیند.
استاندار مازندران هم از شــهرداری ساری خواست تا گزارش کامل 
فرایند سکوی موقت زباله را در اختیار استانداری قرار دهد تا تصمیم 

درست در مورد این پروژه اتخاذ شود.

  مدیرعامل شرکت توزیع برق ایام گفت: برق ادارات پرمصرف 
استان در صورت عدم همکاری در مدیریت مصرف قطع خواهد 

شد.
 ایام ولی اله ناصری در نشســت فرماندهــان پایگاه مقاومت 
ادارات اســتان با اشــاره به گرمای هوا و افزایش مصرف برق، 
از نظارت جدی بــر نحوه مصرف برق در ادارات و دســتگاه ها 
خبر داد و اظهار داشــت: با توجه به اینکه تغییر ساعت کاری 
 دســتورالعمل دولت است، همه دســتگاه ها و ادارات ملزم به 

رعایت آن هستند.
وی با  بیــان اینکه دســتگاه ها در کنار تغییر ســاعت کاری 
موظف به مدیریت مصرف برق نیز هستند، افزود: ادارات ملزم 
هستند در ســاعت کاری ۳0 درصد و در ساعت غیر کاری 60 
 درصد مصرف برق خود را نســبت به دوره مشابه سال گذشته 

مدیریت کنند.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان ایــام گفت: 
تنظیم دمای سیســتم های سرمایشــی بر روی دمای 2۴ و 
یــا 2۵ درجه ســانتی گراد، خامــوش کردن سیســتم های 
سرمایشــی یک ســاعت قبل از خروج کارکنــان و … را از 
 جمله مواردی دانســت که باید توســط دســتگاه ها مد نظر

 قرار گیرد.
ناصری با اشاره به نظارت مســتمر و روزانه اکیپ های شرکت 
توزیع برق بر میزان مصرف برق ادارات و دســتگاه ها، از طریق 
کنتور های هوشمند یادآور شــد: اداراتی که پر مصرف باشند 
و مدیریت مصرف نســبت به سال گذشــته را اعمال نکنند، 
 ابتدا اخطار دریافــت کــرده و در گام بعدی بــرق آنها قطع 

خواهد شد.
وی ضمن معرفی اپلیکشن ” با انرژی ” و با بیان اینکه در بخش 
خانگی نیز مقرر شــده در قالب طرح 21*1۵ ظرف مدت 21 
هفته پیک مصرف برقی که داریم، میزان مصرف نسبت به سال 
گذشته 1۵ درصد کاهش یابد،و در این راستا با نصب اپلیکیشن 
” با انرژی ” از اختصاص جوایز ارزنده به مشترکینی خبر داد که 
بتوانند میزان مصرف خود را  نسبت به دوره مشابه سال گذشته 

کاهش دهند.
در پایان این نشســت تفاهم نامه ای فی مابین شرکت توزیع 
برق استان ایام و سازمان بسیج ادارات سپاه امیر المومنین)ع( 
در راســتای همکاری فرماندهان پایگاه مقاومت ادارات جهت 

نظارت بر مدیریت مصرف برق منعقد شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر امور اقتصادی و دارایی در آیین افتتاح توسعه گمرک اختصاصی فولاد مبارکه: 

فولاد مباركه مصداق خوب دوری از خام فروشی و اقتصاد غیر نفتی است

شهردار ساری در جلسه کارگروه راهبردی مدیریت پسماند مطرح کرد؛

گام محکم شهرداری ساری برای تحقق مطالبه رئیس جمهور شهید
مدیرعامل شرکت توزیع برق ایلام: 

برق ادارات پرمصرف استان ایلام قطع می شود
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

بغض
  سمانه عاطف درخشان

بغض ها را بايد اعدام كرد
همان مترسك هايي كه بي دعوت مي آيند 

مي نشينند وسط گلويت
و تمام شعر هاي غمگين زندگي ات را مي خوانند. 

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

حتما شما هم همانند بسياري از افراد مي خواهيد يك كار با 
ســرمايه كم راه اندازي كنيد تا در نتيجه هم خودتان رئيس 
خودتان باشيد و هم بتوانيد مخارج زندگي خود را تامين كنيد. 
ما در اين مطلب براي شما پيشنهادهايي داريم كه مي توانيد با 
كمك آنها يك كار با سرمايه كم راه اندازي كنيد. اين كار ها نياز 
به سرمايه زيادي ندارند و اگر به كاري علاقه داشته باشيد و با 
پشتكار و تلاش آن را دنبال كنيد، اطلاعات خود را در آن زمينه 
افزايش دهيد حتما موفق خواهيد شــد. به ياد داشته باشيد 
قرار نيست با اين روش ها يك شبه ميلياردر شويد، موفقيت 
يك شبه وجود ندارد و براي رسيدن به موفقيت بايد تلاش و 

سرمايه گذاري )وقت، انرژي، پول( كنيد. 

۱- صنايع دستي و كارهاي هنري
كسب درآمد با اين روش كار ساده اي نيست. اما غيرممكن هم 
نيســت. افراد زيادي با فروش صنايع دستي و كارهاي هنري 
خود در جشنواره ها و نمايشگاه ها درآمدهاي ميليوني دارند و 
از اين كار با سرمايه كم سود زيادي عايدشان مي شود. طراحي 
و نقاشي، معرق كاري، مجسمه ســازي، كار با شيشه و فلز و 
جواهرسازي كارهايي نيستند كه همه هنر انجام آنها را داشته 
باشند. پس اگر در اين زمينه ها داراي مهارت هستيد، از همين 

امروز دست به كار شويد. به نكات ذيل توجه كنيد. 
– مي توانيد كارهاي خود را در گالري هاي هنري و نمايشگاه 
با هزينه اندك به نمايش بگذاريد و مشــتريان خود را بيابيد. 
براي فروش محصولات خود بهتر است با تكنيك هاي فروش و 

بازاريابي آشنا شويد و بر علم فروش خود بيفزاييد. 
– به نمايشگاه هاي هنري مراجعه كنيد و كارهايي كه در آنجا به 
فروش مي رسد را با كارهاي خود مقايسه كنيد، آيا آثار هنري 
شما به اندازه اي خوب هستند كه بتوانيد آنها را بفروشيد؟ علاوه 
بر اين با اين كار مي توانيد نمايشگاه ها و گالري هاي هنري كه 
براي آثار شما مناسب هستند را پيدا كنيد و همچنين با افراد 
حرفه اي كه معمولا در اين مكان ها هستند آشنا شويد و از آنها 

كمك و راهنمايي بگيريد. 
- بايد به خاطر داشته باشيد همانند هر كار ديگري براي اين كار 
نيز نياز به برنامه ريزي داريد و اينكه اين كار يك كار با سرمايه 
كم است، نياز به برنامه ريزي را برطرف نمي كند. بايد بدانيد چه 
افرادي مشتري شما خواهند بود، چقدر مي توانيد درآمد داشته 
باشيد، چه هزينه هايي بايد بپردازيد، به چه مجوزهايي نياز 
داريد، محصولات خود را بايد با چه قيمتي بفروشيد تا هم سودي 

عايد شما شود هم مشتري خود را حفظ كنيد و…
– اطلاعات تماس مشتريان خود را دريافت كنيد تا آنها را در 

جريان كارها و نمايشگاه هاي بعدي قرار دهيد. 

 ۲- ارائه مشاوره هاي خلاقانه و نو
مشــاور نوآوري و خلاقيت به ديگران، چه افراد چه كسب و 
كارها، كمك مي كنند تا مهارت هاي لازم براي اثربخشي بيشتر 
و موفقيت در بازارهاي رقابتي را ياد بگيرند؛ با تعريف مسائل و 
حل آنها و يافتن فرصت هاي جديد محصولات و خدماتي جديد 
توليد كنند. امروزه سازمان ها بدون خلاقيت و نوآوري موفق 

نخواهند بود. 

 ۳- طراحي داخلي
در صورتي كه به طراحي و دكوراســيون علاقه مند هستيد، 

طراحي داخلي مي تواند شغل ايده آل شما باشد. طراح داخلي 
وضعيـت داخلي ساختـمان را طـراحي و سازماندهي مي كند. 
 اين ســاختمان ها مي تواند خانه هاي شخـــصي، ادارات و 
شركت ها، هتل ها، رسـتوران ها و مغازه ها باشند. براي موفقيت در 
اين كار بايد فردي خلاق باشيد، داراي مهارت هاي ارتباطي موثر 

باشيد و بتوانيد زمان و كارهاي خود را به خوبي مديريت كنيد. 

 ۴- طراحي و ساخت طلا و جواهر
اين كســب وكار يك كار با ســرمايه كم و تــوأم با هنر 
اســت، در ايران هميشــه رونق دارد و درآمد خوبي براي 
شــما خواهد داشــت. اگر به اين كار علاقه مند هستيد و 
مي توانيد در آموزشــگاه ها اين هنر را آمــوزش ببينيد 
و به تنهايي يــا با همكاري طلاســازان ديگــر كارگاه 
 كوچك طلا و جواهر ســازي خود را حتــي در زير زمين
 خانه تان راه بيندازيد. محصولات جديد به طلا فروشي ها 
بفروشيد و از آنها ســفارش هاي جديد بگيريد )آنها مواد 
لازم كار را به شما خواهند داد( يا به بازسازي طلا و جواهرات 
دست دوم بپردازيد. همچنين مي توانيد در زمينه بدليجات 
مشغول به فعاليت شويد. با خلاقيت و پشتكار مي توانيد در 
اين كار به يك حرفه اي تبديل شويد و درآمد زيادي داشته 

باشيد. 

 ۵- بازاريابي شبكه اي
بازاريابي شــبكه اي )Network Marketing( نوعي شيوه 
فروش است كه در آن شركت ها محصولات خود را بدون تبليغ و 
واسطه به فروش مي رسانند و مشتريان بعد از خريد در صورت 
تمايل مي توانند محصولات شركت را بازاريابي كنند و سود 
بگيرند. درآمد در بازاريابي شبكه اي هم در ازاي فروش مستقيم 

كالا و هم در ازاي فروش از طريق زيرمجموعه كسب مي شود. 
در ايران سايت بازاريابي شــبكه اي وابسته به وزارت صنايع 
و معادن وضعيت شــركت هاي فروش مســتقيم و طرح هاي 
درآمدي آنها را بررسي مي كند كه مي توانيد براي اطمينان از 

درست بودن فعاليت 
شــركت ها يي كه در 
زمينه بازاريابي شبكه اي 
فعاليت مي كنند به اين سايت 
مراجعه كنيد. براي آشنايي بيشتر با كسب درآمد از طريق اين 
شبكه ها به اين شركت ها مراجعه كنيد و از آنها مشاوره بگيريد. 

۶- حسابداري
با شركت در دوره هاي آموزشي مي توانيد حسابداري ياد بگيريد 

و در شركت ها مشغول به كار شويد. 

  ۷- منشي گري و مسئول دفتر مديرعامل
تا چند سال پيش وظايف منشي ها پاسخگويي به تلفن ها، تايپ 
يا تندنويسي بود اما امروزه كار جمع آوري اطلاعات، پياده سازي 
و مستند سازي، وارد كردن اطلاعات در رايانه و پاسخگويي 

حرفه اي به تلفن را انجام مي دهند. 
تقاضا براي اين شغل زياد و به همان اندازه متقاضيان اين كار 
زياد هستند. شما مي توانيد با گذراندن دوره هاي آموزشي مثل 
آموزش مسئول دفتر حرفه اي و صرف هزينه اي اندك براي 
آموزش خود، خود را از ديگران متمايز كنيد. اين كار نيز يك 

كار با سرمايه كم است. 

 ۸- مراقبت از كودك يا سالمند
امروزه غالبا هم پدران و هم مادران هر دو شاغل هستند، اگر 
عاشق بودن در كنار كودكان و غرق شدن در دنياي جادويي 
آنان هستيد، اين كار گزينه مناسبي است. شما مي توانيد اين 
كار با سرمايه كم را پس از گرفتن مجوزهاي لازم جهت تاسيس 

مهدكودك آغاز كنيد. 

 ۹- تدريس خصوصي
چنانچه در زمينه اي خاص داراي مهارت هستيد، مي توانيد 
آن را به ديگران نيز بياموزيد و از اين راه كسب درآمد كنيد. 
تنها هزينه اي كه بايد بپردازيد هزينه هايي است كه بايد صرف 

بازاريابي و تبليغات براي يافتن مشتري كنيد. 
www. modiriran. ir

بازاريابي داده محور چيست؟
بازاريابي داده محور عبارت است از رويكرد بازاريابي 
براي حفظ مشــتري، با اســتفاده از داده ها و به 
ويژه رفتار مشتري، براي مشخص كردن اهداف، 
زمان بندي و محتواي تبليغات و بازاريابي. بازاريابي 
داده محور داراي 4 قانون اساسي است كه در زير 

آنها را شرح خواهيم داد. 
۱( بازاريابــي داده محور در مــورد تخصيص منابع 
بازاريابي است. اين منابع داده اي )بانك هاي اطلاعاتي( 
براي انتخاب روش هاي بازاريابي است كه بيشترين 

سود را توليد و از تبليغات كم سود اجتناب كند. 
۲( رفتار پيشــين و فعلــي مشــتري بهترين 
پيش بيني كننده رفتار آينده او است. پرونده سوابق 
مشتريان براساس ويژگي هاي جمعيت شناختي 
در پيش بيني احتمال ديدار يا خريد بعدي به اندازه 

پرونده رفتاري مشتري كارآمد نيست. 
۳( مشــتريان مي خواهند در بازي مصرف پيروز 
شــوند. آنها مي خواهند در مورد تصميماتی كه 
اتخاذ مي كنند، احســاس خوبي داشته باشند و 
تبليغات هاي بازاريابي )تخفيف ها، قرعه كشي ها، 
مزاياي خاص و غيــره( نيز بــراي ايجاد چنين 

احساساتي طراحي شده اند. 
4( بازاريابي داده محور حول اين موارد مي چرخد: 

عمل – عكس العمل – بازخورد – تكرار
بازاريابي با استفاده از داده هاي موجود از مشتري، 
تعاملي و بسيار تكامل يافته و با ارزش است. اما بايد 
كاملا بين بازارياب و مشتري صورت بگيرد. شما به 
عنوان بازارياب، بايد به آنچه مشتري توسط اقدامات 
خود يا حتي كارهايي كه انجام نمي دهد، مي گويد، 
گوش دهيد. داده هاي مشتري فقط براي پيش بيني 
فروش نيســت. بازاريابان مي توانند براي بهبود 
روابط مشتري نيز به خوبي از اين داده ها استفاده 
كنند. فورســتر مي گويد: فرودگاه ها از داده هاي 
به هنگام )real-time( و تكنولوژي تشــخيص 
براي شناسايي مسافران، بارها و پرسنل استفاده 
مي كنند تا گلوگاه ها را آزاد و از تاخيرها جلوگيري 
كنند. زماني كه پروازي كنسل شود، هر ايرلاين 
يك اپ دارد كه گزينه هاي رزرو دوباره را در زماني 
مختصر و كوتاه به مسافران پيشنهاد مي دهد. داده، 

نقطه آغازين تمام اين اتفاقات است.
www. hormond. com 

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اغلب اوقات چگونگي انجام يك مســئوليت از خود آن مسئوليت 
مهم تر است. 

 روش شما در به نتيجه رساندن فعاليت ها 
چيست؟

آيا فرايندمدار هستيد و كنجكاويد 
كه ببينيد چگونه اجزا و مراحل يك 
فعاليت به هم مرتبط مي شوند يا 
هدف مدار هستيد و روي خروجي 

بيشتر تاكيد داريد تا فرايند؟
چارچــوب  در  شــما  آيــا 

فرجه هــاي زمانــي كار مي كنيد 
 يــا جلوتــر از زمــان حركــت

 مي كنيد؟

آيا پروژه ها را مانند يك اكتشــاف در نظر مي گيريــد يا برنامه 
زمان بندي شده داريد؟

آيا دوست داريد به تنهايي كار كنيد يا ترجيح مي دهيد در تعامل با 
ديگران باشيد؟

هنگامي كه مهارت هاي تان را با روش هاي مورد علاقه تان در 
انجام كار، تركيب  كنيد، امكاناتي داريد كه شما را به سوي 

يك فعاليت كامل تر و جامع تر هدايت مي كند. 
در واقع منظور من اين است كه: 

- اگر به مديريت علاقــه داريد، پس آن 
را با روش كاري مــورد نظرتان هماهنگ 
  سازيد، آنگاه احســاس متعالي بودن

 خواهيد كرد. 
@PracticalManagement

روش كارتان را با مهارت های تان ارتباط دهيد

 )BI( هوش تجاري يا هوشمندي كسب وكار
هوش تجاري يا هوشمندي كسب  وكار )Business Intelligence( كه به 
اصطلاح BI خوانده مي شود، به فرايند تبديل داده هاي خام به اطلاعات تجاري 
و مديريتي گفته مي شــود كه به مديران سازمان كمك مي كند تا تصميمات 
خود را سريع تر و بهتر اتخاذ كنند و بر اساس اطلاعات صحيح، عملكرد درست و 

سنجيده اي از خود نشان دهند. 
به كمك سامانه هوش تجاري مي توان كاوش و تحليل اطلاعات را ساده كرد. 

امروزه با اطمينان كامل مي توان ادعا كرد كه استفاده از سامانه هوش تجاري 
)BI( مي تواند قدرت رقابت پذيري يك سازمان را افزايش دهد و از ديگر سازمان ها 
متمايز كند. اين راه حل اين امكان را به ســازمان ها مي دهد تا با به كارگيري 
اطلاعات موجود از مزاياي رقابتي و پيشرو بودن بهره برداري كنند. اين راه امكان 
درك بهتر تقاضاها و نيازمندي هاي مشتريان و مديريت ارتباط با آنان را ميسر 
مي سازد. اين راه حل اين امكان را به سازمان ها مي دهد تا بتوانند تغييرات مثبت 

يا منفي را حس كنند. 
در حال حاضر ســازمان هاي پيشــتاز در جهان صحبــت از ERP، CRM و 
… نمي كنند بلكه رويكرد آنها به سمت BI رفته اســت. سازمان ها به دنبال 
بهينه سازي فرايندها از طريق ارزيابي و بهبود عملكرد خود و زيرمجموعه هاي 
وابسته به خود هستند. افزايش كارايي عملكرد آنچه سرمايه گذاري شده، اهميت 
بيشتري پيداكرده اســت. در عصر اطلاعات، سازماني كه اطلاعات صحيح در 
اختيار دارد، داراي قدرت است. هر سازمان و شركتي كه از اين قدرت بهره مند 
باشد، در صنعت و حرفه خود در مقايسه با رقبا از جايگاه متمايزي برخوردار مي 
شود. سازمان ها و شركت ها، با سرعت حركت و تغيير مي كنند. اخذ اطلاعات 
صحيح در زمان صحيح اساس و پايه اين سازمان هاست. در سازماني كه BI در 
آن به كار گرفته مي شود، مديران مي توانند اطلاعات هزينه ها را از داخل سازمان 
استخراج كنند و بدانند كه هزينه ها چه هستند و تصميم هايي براي كاهش و 
حذف آنها بگيرند. تغييرات آينده را پيش بيني كنند و براي مسائل خود راه حلي 

مناسب داشته باشند. 
سرانجام، ساير اطلاعات مديريتي براي تصميم گيري در سازمان ها نيز وجود دارد 
كه نياز به تحليل  براي تصميم گيري دارد، مثل اطلاعاتي در حوزه ماموريت اصلي 
سازمان، اطلاعات منابع انســاني، اطلاعات توليد و ساخت، اطلاعات خدمات 

ارائه شده، فروش و …
تكنولوژي BI راه حلي براي به كارگيري اين اطلاعات و ايجاد هوشــمندي در 
مديران است كه آگاهانه تصميم گيري كنند و تصميم آنان مبني بر واقعيات و 

درك آگاهانه آنان از تغييرات فعلي و آتي و استفاده از سوابق در سازمان باشد. 
سازمان ها در جستجوي روش هايي ساده، براي دستيابي به اطلاعات كليدي 
از ميان حجم انبوهــي از اطلاعات بوده تا با تحليل آنها، عملكرد ســازمان را 
اندازه گيري و با اتخاذ تصميمات مناسب و به موقع افزايش بهره وري و كاهش 

هزينه هاي سازمان را برنامه ريزي كنند.
 

 )BI( فرايند اجراي سامانه هوش تجاري  
فرايند BI در سازمان ها يك فرايند پويا و تعاملي است. اين فرايند با يك سوال 
شروع مي شود و پاسخ هاي ســوالات در يك حلقه تكرار فراهم مي شود. اين 
پاسخ ها امكان تصميم گيري براي مديران را فراهم مي كند. برنامه ريزي و هدايت 

مرحله برنامه ريزي و هدايت در ابتدا و انتهاي فرايند BI عمل مي كند. 
در شروع متعاقب درخواست هاي مديران تصميم گير و سوالات از سيستم با 

فرمول كردن سوالات، برنامه ريزي براي پاسخ به سوالات شروع خواهد شد. 
تحليل و استخراج شاخص هاي كليدي عملكرد )KPI(: در اين مرحله، با 
مطالعه كسب و كار و برنامه هاي پيش روي سازمان، شاخص هاي كليدي عملكرد 
با بهره گيري از تجارب شركت در صنايع مختلف، مصاحبه با مديران ارشد سازمان 
و همچنين استفاده از نمونه هاي جهاني استخراج شده و مبناي اخذ اطلاعات از 

پايگاه هاي اطلاعاتي درون و برون سازماني مي شود. 
مرحله اخذ اطلاعات از پايگاه اطلاعاتي: در اين مرحله اطلاعات از كليه 
پايگاه هاي اطلاعاتــي )منابع اطلاعاتي( جمع آوري خواهند شــد. داده هاي 
جمع آوري شده از داده هاي خام هستند و آگاهي يا دانشي را به استفاده كننده 
اضافه نخواهند كرد. اين داده ها مي بايست پردازش و پالايش شوند در غير اين 

صورت هيچ نقطه روشني در آنها ديده نمي شود. 
پردازش اطلاعات: در اين مرحله داده هاي جمع آوري شده مجتمع خواهند 
شد، روابط بين آنها شناسايي و آناليز شده و در نهايت قابل استفاده خواهند شد. 
نمايش اطلاعات )داشبورد مديريتي(: اين موضوع را بايد بدانيم كه ابزارهاي 
گزارش گيري از كارايي لازم براي مديران برخوردار نيستند. اين ابزارها معمولا در 
محدوده سيستم هاي عملياتي به كار گرفته مي شوند و مديران استفاده موثري از 
آن نخواهند كرد. استقرار هوش تجاري )BI( در سازمان ها و استفاده از يك ابزار 
قوي راه حل ضروري براي آنهاست. داشبورد مديريتي ابزاري است كه به كمك 
شاخص ها، گزارش ها و نمودارها كه مديران با استناد به آن بتوانند در هرلحظه 
عملكرد سازمان را مشاهده و وضعيت تحقق اهداف استراتژيك را بررسي كنند. 
داشبوردها، مجموعه اي از شاخص هاي عملكردي )PI(، شاخص هاي كليدي 

عملكردي )KPI( و ساير اطلاعات مرتبط با سازمان و پيرامون آن هستند. 
www.son.ir
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